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K r a je v n i p r a z n ik  v T o p o lš ic i
Spom in na preteklost - opom in  za prihodnost

o p o lš č a n i se  ž e  v rsto  le t  n a  s v o j k r a je v n i  p r a z n ik ,  9. m a j, o z i

r a m o  n a  le to  19 4 5 , k o  j e  iz  n a še g a  m a jh n e g a  k r a ja  p o d  

L o m o m  o d š la  v s v e t  v e s e la  n o v ica  o k a p itu la c i j i  d e la  n e m šk e  

v o js k e .  P o n o s n i sm o n a  ta  d o g o d e k  in k o t  vsa  le ta  d o s le j  sm o  

g a  tu d i le to s  p r o s la v il i  s p r ilo ž n o s tn o  p r o s la v o , k i  se  j e  

z a k l ju č i la  s k r e s o v a n je m .

D r. B o g d a n  M en ih  j e  v  p o z d r a v n e m  g o v o r u  p o v e d a l,  d a  p o d p is u  k a p it u 

la c i je ,  k i  j e  b r e z  d v o m a  d e ja n je  v e lik e g a  z g o d o v in s k e g a  p o m e n a , v o d iln a  

d r ž a v n a  s t r u k t u r a , p o  n a šem  m n e n ju , n ik o li  n i d a ja la  u s tr e z n e  p o z o r n o s t i  in  

p o u d a r k a .  K r a ja n i  p a  sm o p r e p r ič a n i,  d a  g a  bo o h r a n ila  z g o d o v in a , k i  j e  

p r ič a  č a s a  in  u č ite lj ic a  ž iv l je n ja .
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Š O Š T A N J ZBOR PRI
SVETEM FLORJANE

SPOROČILO BRALCEM
I redništvo Lista občine 

Šoštanj je na svoji redni seji 
dne 19. maja na podlagi vel

javnega zakona o javnih glasilih 
sprejelo sklep, da si uredništvo 
pridržuje vso pravico do objave 
ali neobjave, do krajšanja, 
povzemanja ali delnega objavl
janja pisem bralcev, v skladu s 
svojo uredniško politiko in pros
torskimi možnostmi. Vsi ne
naročeni prispevki morajo biti 
opremljeni s polnim imenom in 
priimkom ter naslovom avtorja, 
po možnosti pa tudi s telefonsko 
številko, s katero bi bilo mogoče

preveriti avtentičnost. Biti 
morajo originalo podpisani in 
poslani v tipkopisu, po faksu ali 
na računalniški disketi. Izbor 
prispevkov je samo v pristoj
nosti uredništva, v skladu z 
uredniško politiko, po kateri je 
List občine Šoštanj mesečnik v 
službi interesov javnosti, 
občanov občine Šoštanj oziroma 
civilne družbe.
Bralcem tudi želimo omogočiti, 
da v čiinvečjem številu povejo 
svoje mnenje, kritike, pripombe 
in pobude, zato jih vzpodbu
jamo, da nam pišejo.

*
o pričnejo fantje na 
vaUfeh pobirati jaj
čka, praznuje god 
zaščitnik gasilcev, 

sveti Florjan. Že kar nekaj let 
zapovrstjo se ob tem dnevu zbero 
gasilci iz Šoštanjskega poveljstva, da 
počaste svojega patrona. Še pred 
osamosvojitvijo Slovenije so šoštanj- 
ski gasilci, takrat verjetno prvi, v 
svečanih uniformah z vso častjo v 
zvonik cerkve Sv. Florjana dvignili 
nove zvonove. To je bilo za tiste čase 
še sila provokativno dejanje, katere
ga so jim odsvetovali celo “vele- 
možje” iz takratne občinske Gasilske 
zveze Velenje. Pa se šoštanjski gasilci 
niso ustrašili. Ce jim ogenj ne pride

do živega, jim tudi trenutna politika 
ne ho. Pa se je orosilo marsikatero 
oko ob pogledu na strumnost v 
gasilskem špalirju. Škof g. Kram
berger je takrat zvonove blagoslovil, 
gasilci so jih dvignili v vrh zvonika. 
Sedaj kličejo ob godu sv. Florjana že 
nekaj let zapovrstjo “ognjeno bra
tovščino” k procesiji.
Letos se je pri cerkvi zbralo okoli 
štirideset gasilcev iz vseh društev 
naše občine. S seboj so prinesli tudi 
praporje, da bi bilo vse bolj svečano. 
Ob koncu pa, kot se spodobi, 
klobasa, pečenka pa steklenica piva 
ali čaša vinca. Pa ne le za gasilce, 
tudi za vse ostale ga je bilo dovolj.

P e R a

•  P R O D A J N A  M I S T A  U S T A :
•
•  SEZAM,  Trg svobode 4, Š o H  o n j
•  Blagovnica DOLI NA,  Šošton j
•  Delikateso DOLINA, Kajuhovo, Šoštanj
•  M o t k e t TOPLI CA,  Topolšico
•  Trgovino POD KLANCEM - KOTNI K,  Ravne 
9 Trgovino MARI NA,  S k o r n o

O d p r i  d l a n
Verjamem, da se dobro počutim o le , če  
sm o si dobri m ed seboj. Tisti, ki govorijo, 
da je  dobrota sirota, zagotovo v svojem  
srcu prave dobrote niso doživeli nikoli.

Dani ne le da poezijo bere, tudi sam pesni že nekaj let. Poskušajte začutiti z njim 
v naslednji njegovi pesmi:

OAZA SANJ
S a m s k a  s r e č a  p u š č a v n ik a  j e  ta  C a r  p u š č a v e  j e  v  tem

ani Strožič iz Lokovice je 25-letni fant, ki zaradi 
mišične obolelosti usmerja svoje korake le s pomočjo 
invalidskega vozička. Bolezen je njegova spremljeval
ka od rojstva; z imenom mišična distrofija pa so jo 

poimenovali, ko je bil star pet let. Do svojega trinajstega leta je še bil 
sposoben obiskovati osnovno šolo Karla Destovnika-Kajuha v 
Šoštanju, zaključil pa jo je na Zavodu za usposabljanje invalidne 
mladine v Kamniku. Prav tu je končal tudi srednjo ekonomsko šolo. 
Sedaj izredno študira na Fakulteti za organizacijske vede v 
Ljubljani in do diplome mu manjka še pet izpitov.
Dani je živahen sogovornik, tem za pogovor nama ne zmanjka. Poleg 
študija dela na računalniku, rad bere sociološke in psihološke vse
bine, še posebno pa poezijo. Zanimajo ga tudi glasbeni koncerti in 
opera, vendar ima pri tem večje težave s prevozom. V Ljubljani mu 
pri nastanitvi in študiju veliko pomaga Društvo mišično obolelih.

Na nas pa je, da mu pomagamo s skromno vstopnino, ki jo bomo dali 
za obisk dobrodelnega koncerta, ki bo v Lokovici v nedeljo, 8. juni
ja, ob 15. uri. Sodelovali bodo ženski in moški pevski zbor Lokovica, 
otroški pevski zbor župnije Sv. Mihaela, ansambla Lokoviški fantje 
in Šaleški fantje, Irena Vrčkovnik in Strašna Jožeta. Zbrani denar 
bo namenjen nakupu elektromotornega invalidskega vozička.

M a jd a  M en ih

d a  lju b i n a r a v o  
d a  u ž iv a  s a d o v e  n jen e  
d a  ne r a b i tu jih  o č i 
p u š č a v n ik  s r e č e n  j e  
in  z a d o v o l j s tv o  n je g o v o  
d a  ž iv i  d a  b iva .

d a  j e  p u s t i la  z a  sa b o  
p r e te k l i  s v e t  
p r ih o d n o s t  n a p r e d k a  
u ž iv a  p a
v  m ir o v a n ju , b r e z te ž ju  z d a j .
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DELO SVETA OBČINE M  24. SEJI
v

C I N E

Minuli četrtek so svetniki Občine Šoštanj opravili eno važnejših sej v letu, saj so 
v dobrih treh urah dela obdelali 13 točk dnevnega reda, ki imajo za delovanje 
občine veliko težo. Obsežen zapisnik na 18 straneh s 23. seje so svetniki brez 
pripomb potrdili in ugotovili, da so realizirani vsi sklepi.
Pri obravnavi osnutka odloka o zakjučnem računu proračuna občine za letol996 
so svetniki sočasno s tolmačenjem predlagatelja obravnavali tudi poročilo 
Nadzornega odbora o istem aktu. Na ta način je bilo svetnikom osnutek laže spre
jeti, saj je bil s strani tega organa ocenjen pozitivno in brez večjih pomanj
kljivosti. Ob tem so neposredno ocenili tudi delo nadzornega odbora, z ugo- 
tovit\ ijo, da je le-ta svoje delo opravil kvalitetno in korektno.
Spremembe in dopolnitve sklepa o Premoženjski bilanci občine Velenje, ki je 
eden izmed izhodiščnih podatkov za delitev premoženja, so svetniki potrdili brez 
razprave. ; r : : ■ ..
Pri obravnavi zajetnega svežnja gradiva o osnutku sporazuma o dokončni delitvi 
premoženja bivše občine Velenje med novo nastale tri občine so pomagali 
strokovni delavci iz Mestne občine Velenje. Po uvodnem nagovoru župana dr. 
Meniha je po pravni plati delo na tem področju razložil g. Ojsteršek in svetnike 
seznanil z vsem, kar bo še potrebno postoriti, predno bodo občine postale dejan
ski lastniki premoženja. Svetniki so nato osnutek sporazuma sprejeli brez 
pripomb. Res pa je tudi, da so o delu pri njegovi pripravi bili sproti seznanjeni. 
To je morda tudi priznanje članom skupne komisije iz občine Šoštanj, da so svoje 
delo opravili. Ko bodo ta osnutek sprejeli še na svetih ostalih dveh občin, bo 
končno sprejemanje sporazuma o delitvi premoženja predvidoma na naslednji 
seji v mesecu juniju.
Nekaj več časa so se svetniki zadržali pri obravnavi predloga odloka o 
proračunu občine Šoštanj za leto 1997. Od ustnih pripomb s prejšnje seje in pis
nih pripomb jih je bila večina upoštevana oziroma je bila zanje podana pisna 
razlaga v gradivu za sejo. Pred sejo so še v zakonitem roku poslali na osnutek 
proračuna amandmaje Zeleni Slovenije. Pri obravnavi posameznih amandmajev 
pa le-ti pri svetnikih niso dobili podpore. Poudarek vsebine amandmajev je bil na 
delitvi sredstev, ki jih občina pridobi na naslov taks za varstvo okolja, da naj se 
le-ta delijo približno linearno po vseh krajevnih skupnostih in da se ne delijo po 
ključu med tremi občinami. Tudi predlog s strani kmečkega lobija, da se postavka 
za kmetijsko dejavnost iz 9,8 milijona SIT poveča za 2 milijona SIT ni bil v celoti 
upoštevan. Ze sama ta postavka je vprašljiva, saj za kmetijsko dejavnost pri 
financiranju občin država ne prispeva niti tolarja. Kolikor se v proračunu občine 
namenja za to dejavnost, je to stvar politike in posluha občine za težave v tej 
panogi gospodarstva. Seveda se s tem siromašijo ostale postavke proračuna. Na 
koncu usklajevanja so svetniki sprejeli odlok o proračunu občine za leto 1997, ki 
je letos težak 693 milijonov SIT na strani prihodkov in skoraj 719 milijonov SIT 
na strani odhodkov. Primanjkljaj 25 milijonov SIT predlagatelj predvideva iz 
državnega proračuna, ki pa še ni sprejet. S tem je dana zelena luč, da se pristopi 
k izvajanju projektov, zapisanih v proračunu. Koliko bomo uspešni, bomo videli 
ob koncu leta. Odgovorni za uspeh so župan kot tudi svetniki, ki so proračun 
potrdili.

Občina pa je od tega dne bogatejša še za Odlok o gospodarskih javnih službah, ki 
ureja področja komunalne infrastrukture in ostala važna področja v občini, 
komisija sveta za spremljanje, organiziranje in upravljanje s športnimi objekti 
je ugotovila, da v občini še niso zreli pogoji za ustanovitev javnega zavoda za 
šport.
Svetniki so sprejeli Pravilnik o oddaji poslovnih prostorov v najem in določanju 
cen najemnin. Na to praznino je opozoril nadzorni odbor, zato so ga strokovne 
službe takoj pripravile.
Tudi pred skoraj pid leta obravnavani osnutek Odloka o oskrbi s toplotno energi
jo iz sistema daljinskega ogrevanja so svetniki na današnji seji dokončno sprejeli 
brez pripomb.
Pozitivno mnenje so dah svetniki tudi k predlogu sklepa, da se sme odprodati 
stanovanje in kletne prostore na Cesti talcev v Šoštanju, ki so last Občine.
Na pobude, dane na prejšnji seji, da se prične postopek razrešitve štirih članov 
sveta, so na tej seji sprejeli ugotovitveni sklep in z njim razrešili s funkcije člana 
sveta g. Petra Radojo iz 00 SDS. Za ostale pobude se postopek ustavi in prene
ha oziroma miruje do pravne razlage.
Na koncu seje je g. Matjaž Cesar, predsednik krajevne službe Šoštanj, želel 
župana in svetnike opozoriti in seznaniti o problemih, ki mučijo mesto. Namreč 
širi se čedalje večji nered in kaljenje nočnega miru. divjanje z avtomobili, parki
ranje po pločnikih, težki tovornjaki pa so zasedli mesto. Prodajalci s svojo kramo 
zasedajo parkirna mesta - v mestu ni urejenega prostora za takšno vrsto proda
janja. Zahteval je večjo prisotnost in učinkovitost policije iz Velenje, ki je ni 
nikjer videti in čutiti. Zupan je obljubil, da bo svet temu namenil posebno točko 
dnevnega reda in nanjo bo povabil komandirja policije ter odgovorne iz Mestne 
občine Velenje.
S tem je bila seja končana, svetniki pa so imeli občutek, da so tokrat opravili 
dobro delo!

P red sedn ik  S veta  občine Šoštanj 

A nton S ko rn šek

ARHITEKTURNO PROGRAMSKA UREDITEV TRGA BRATOV MRAVLJAK
K o m is ija  z a  o k o lje  in  p r o s to r  j e  m e d  d ru g im  o b r a v n a v a la  id e jn e  z a s n o v e  T rg a  b r a to v  M r a v l ja k . O b o b r a v n a v i  g r a d iv a ,  k i  g a  j e  p r ip r a v i lo  p o d 
j e t j e  a r h i te k ta  N a n d e ta  K o r p n ik a , se  j e  k o m is i ja  o m o č ila , da p r e d s ta v i  z a m is li  a r h i te k to v  b ra lc e m  L is ta  o b č in e  Š o š ta n j. Z d e ln im  p o v z e tk o m  iz  
o b š irn e g a  g r a d iv a  z d a j  n a  ta  n a č in  r e a l iz ir a m o  ta  sk ic  p .

K o m is ija  z a  o k o lje  in  p r o s to r

P o veljavnem l reditvenein načrtu naj bi se v prihodnosti Trg 
bratov Mravljak zaprl za ves motorni promet. A ta ukrep je 
vezan na v rsto pogojev, ki zaenkrat še niso izpolnjeni, in se 
tudi ne ve. kdaj bo mogoče izpolniti vsa določila Ureditvenega 

načrta. Zato je potrebno predvidevati rešitev, ki bo zadovoljivo regulirala 
motorni promet in dopuščala varen peš promet. Rešitev bi naj bila dokončna 
oziroma z minimalnimi posegi tudi v primeru, če bo kdaj trg zaprt za ves 
motorni promet.
Trg bratov Mravljak leži v svoji vzdolžni smeri obrnjen proti severu-vzhodu. 
Na zgornjem delu (jttgo-zahodni del) je razširjen. Na obeh koncih se trg sko
raj pravokotno zaključi s prometnima cestama. Trg je povezan s sosednjim 
trgom pred občinsko stavbo z eno pešpotjo in z eno za promet odprto ulico. 
Skozi trg bi naj bil dovoljen promet delno kot enosmerni (iz južne strani), 
zaradi dostopa do sosednjega trga (iz severne strani) pa v obeh smereh. 
IVomrt bi naj bi! omejen in voden s kovinskimi tipiziranimi konfini. Za pešča 
bi naj bil trg prehoden v vse smeri. Južni razširjeni del bi naj bil bogatejše 
opremljen in bi bil oblikovan kot prireditveni prostor. Severni del ureditve se 
potegne čez most in se razširi na obstoječi konstrukciji mostu.
Skozi cel trg potegnjeni žloti vzporedno omejujeta pet metrov širok pas. ki bi 
naj bil izdelan iz. granitnih kock, položenih v potrebne plasti peska. Zloti sta 
izdelani iz prelabrieiranih betonskih korit in opremljeni s požiralnimi 
rešetkami iz litega železa. Levo in desno od pasu. izdelanega iz granitnih kock 
in omejenega z zbirnimi žlotaini. bi naj bile površine tlakovane z granitnimi 
grobo brušenimi kamnitimi ploščam™ Skozi eel trg se v njegovi vzdolžni smeri 
potegneta dve zbirni žloti. Le-ti pobirati vso meteorntrroao, ki je v rahlem 
naklonu z leve in desne strani speljana vanje in v smeri proti severu, do 
dobrih dveh tretjin trga. Ker se od te točke teren začne dvigati, se meteorna 
voda izteka v nasprotno smer (iz smeri mosta, proti notranjosti trga).
Skozi trg bi naj bil dovoljen promet delno kot enosmerni (iz južne smeri), 
zaradi dostopa do sosednjega trga (iz severne strani) pa v obeh smereh. 
Promet bi naj bil omejen in voden s kovinskimi tipiziranimi konfini. Vzdolž 
pet metrov širokega pasu je na levi zahodni strani urejeno bočno parkiranje 
(10 parkirnih mest). Na drugi desni strani v smeri prometa, bi naj na 
razširjenem delu trga bilo urejeno parkiranje (14 parkirnih mest) pod kotom 
90° in nižje še 6 bočnih parkirnih mest. Za pešča bi naj bil trg prehoden v vse 
smeri. Južni razširjeni del bi naj bil bogatejše opremljen in bi bil oblikovan 
kot prireditveni prostor.

Vsi komunalni vodi bi naj se vodili v zbirni kineti, ki bi potekala pod pet 
metrov širokim pasom, omejenim z žlotami in tlakovanim z granitnimi kocka
mi. Granitne kocke bi naj bile položene na plast peska, tako da bi jih bilo 
možno brez škode odstraniti ob kakršnemkoli remontu ali novi montaži 
komunalnih vodov in položiti na novo.
Trg bi bil osvetljen z uličnimi svetilkami. Večji prostor bi se dodatno okviril z 
lesenimi stebri, na katere bi se namestili reflektorji, ki bi lahko osvetlili cel trg 
ali samo lokalno določen element in prostor na trgu. Ulične svetilke bi se izde
lale namensko in bi se oblikovale posebej za Šoštanj. Izdelale bi se iz kovin
skih cevi in zvončastih, že industrijsko izdelanih kap iz opalnega stekla. 
Kovinski stebri bi se izdelali iz jeklenih cevi. Stebri bi bili opleskani v vzorcu 
in v barvah, določenih v šoštanjskem grbu. Kovinski stebri bi bili povezani z 
nerjavečo žico, ki bi služila okrasnemu označevanju ob določenih prazničnih 
dnevihin mestnih prireditvah. Konfini bi se izdelali iz litega železa in namen
sko za Šoštanj. Kovinski stebriček bi lahko bil obarvan ali puščen v barvi 
kovine. V primeru, da bi se trg zaprl za motorni promet, bi se konfini 
odstranili.
Lefena krožna ploščad, oblikovana kot prireditveni oder, bi se izdelala iz 
hrastovih plohov in zaščitila z brezbarvnim mat lakom. Ploščad bi bila 
izložena na osnovni tlak.
Razširitev obstoječega mostu se izvede kot lesen podest, izdelan iz hrastovih 

sbiasivnih plohov. Podest je v višini ene stopnice dvignjen in zaključen s kovin- 
Isko ograjo, izdelano iz tipskih kovinskih profilov. Druga stran mostu je 
I zaključena iz montažnih prefabriciranih betonskih elementov.
Klop bi bila sestavljena iz masivnega podstavka iz teraco betona in vrhnjih 
masivnih hrastovih plohov, privijačenih na betonski podstavek. Leseni del 
klopi se zaščiti z brezbarvnim mat lakom.
Rešetka okoli drevesnih debel je iz litega železa in je tipizirana (zbrana kot že 
zagotovljen industrijski izdelek).
Ob obnovi trga bi bilo dobro določiti tudi smernice opremljanja fasad hiš, ki 
gledajo na trg. Hiše so barvno že obdelane v veljavnem ureditvenem načrtu, 
priporočljivo pa bi bilo delno sprostiti toge umetnostno zgodovinske kriterije 
in dopustiti delno komercializacijo fasad. Svetlobni napisi, komercialni 
plakati in oglasna mesta lahko precej pripomorejo k hitrejši oživitvi Trga bra
tov Mravljak.

N a n d e  K o r p n ik , d ip l.in g .a r h .  

Ž e ljk o  M a r in , d ip l.in g .a r h .

Na podlagi Zakona o poslovnih stavbah  
in poslovnih prostorih (U radni list SRS 
št. 18/74 in 34/88) objavljam o

JAVNI RAZPIS

za oddajo poslovnega 
prostora v najem

Predm et oddaje je  poslovni prostor - 
trafika na avtobusni postaji v Šoštanju, 
kvadrature 8 , 80 m“ , z možnostjo soupo
rabe sanitarij.
Izhodiščna najem nina za poslovni pros
tor - lokal znaša 11,00 DEM/m“ in se bo 
obračunavala  m esečno po srednjem  
tečaju Banke Slovenije.
Poslovni prostor je  nam enjen za trafiko

ozirom a mirno dejavnost in se oddaja za 
nedoločen čas.
Interesenti naj dostavijo pisne ponudbe v 
zaprti kuverti z oznako “Javni razpis, 
oddaja lokala - NE ODPIRAJ”, v roku 8 
dni od objave in sicer do vključno 30. 
maja 1997 na naslov: Občina Šoštanj, 
Trg svobode 12, Šoštanj.
Ponudila oz. vloga naj vsebuje dejavnost 
najem nika ter ponujeno ceno za m^ 
najem nine. Vlogi naj bo priloženo tudi 
d okazilo  o izpolnjevanju  pogojev za 
opravljanje d e ja v n o sti.
O izbiri najemnika bo na predlog 
komisije odločal župan. Vsi intere
senti, ki bodo oddali ponudbo 
pravočasno, bodo o izbiri pisno 
obveščeni.

O B Č IN A  ŠO ŠT A N J

SMRTI
I v a n k a  M R Z E L ,  C a n k a r j e v a  1 6 ,  Š o š t a n j  

L e o p o l d i n a  M E Š I Č ,  S k o r n o  8 
A n t o n  P L E Š N I K ,  A š k e r č e v a  5 b ,  Š o š t a n j  

A p o l o n i j a  R O Č N I K ,  Z a v o d n j e  3 1

POROKE
J e r n e j a  P I R T O V Š E K ,  S k o r n o  1 7  i n  

D a n i j e l  P O P R A S K ,  S k o r n o  3 2

K a r o l i n a  P U Š N I K ,  G a b e r k e  2 5 6  i n  
A n d r e j  O M E R Z A ,  A š k e r č e v a  3 a ,  Š o š t a n j

M i l e n a  J E V Š N I K ,  Z a v o d n j e  3 8  i n  
J e r n e j  K O D R U N ,  Z a v o d n j e  2 b .
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J a j č a r i j a !
veti Florjan je eden tistih svetnikov, ki je bil ljudem zmerom 
najbolj pri srcu. Kako tudi ne! Na neštetih podobah, v 
neštetih kipih je stal pred njimi kot mogočen zavetnik z golido 
v rokah, ko gasi gorečo hišo pod seboj. Ljudje so videli pri tem 

svojo borno domačijo, hram, hlev in kozolec ter molili, da bi se slavni svetnik 
tudi pri njih izkazal, če bi ga kdaj doletela nesreča.
V resnici je ogenj, ki ga sveti Florjan gasi, manj pomemben kakor voda, ki jo 
ima zmérom pri roki. Legenda namreč pravi, da so Florjana v 
Dioklecijanovih časih z mlinskim kamnom okoli vratu vrgli v reko Anižo 
(Enns) na Gornjem Avstrijskem. In ko ga je par volov vozil na kraj, kjer naj 
hi bil pokopan, sta vola od žeje že onemogla, na tem mestu pa je začel izvirati 
studenec, ki je bil pozneje daleč naokoli znan zaradi svojih zdravilnih moči. 
Večer pred Florjanovim - s 3. na 4. maj - pa poteka tudi eden najlepših fan
tovskih običajev - pobiranje jajc, ki smo ga letos izvedli topolski fantje. Na ta 
dan se je zbral cvet topniških fantov na našem zbirnem mestu. Seveda brez 
muzikantov ni šlo. Ko se je začelo mračiti smo pričeli z našo obveznostjo - 
pobiranjem jajc. Običaj pravi, da mora gospodinja večer pred Florjanovim 
pripraviti jajca, vzeti izpod stehe nekaj blagoslovljenega lesa iz »snopa«, 
prinesti iz kašte nekaj suhih klobas in natočiti vrč mošta za prežejne fante. 
Vse to postavi na okno ali v kuhinji na ognjišče. Ponoči pridejo fantje, ki 
najprej oh zvokih harmonike ubrano zapojejo Florjanovo pesem, poiščejo in

poberejo nastavljene reči ter krepko potegnejo iz vrča. Njihova dolžnost je, 
da na ugaslem ognjišču zanetijo ogenj, iz blagoslovljenega lesa pa naredijo 
križec, ki ga zataknejo za vrata ali na zid.
Tem napotkom smo sledili tudi topolski fantje. Zbralo se nas je precejšnje 
število. Svoje vrste smo okrepili z novimi močmi - rekruti. Morate pač 
razumeti, da so nekateri iz naših vrst stopili v zakonski jar.. in so za nas za 
vedno izgubljeni. Moram priznati, da smo na začetku ob spremljavi har
monike Florjanovo pesem zelo ubrano zapeli, tako da je marsikateri gospo
dinji ob spominih na mladostne dni, pa tudi gospodarju, ob spominu, kako je 
sam pel svoji Micki, zadrhtelo srce. Prav tako pa ne smem skrivati, da se je 
proti jutru naša ubranost pri pesmi postopoma izgubila, toda naše poslan
stvo smo uspešno opravili.
V soboto, 17. maja, pa smo priredili jajčarijo. Povabili smo vse Topolščane, 
da se skupaj z nami poveselijo. Pripravili smo kuhana jajca in spekli »šnite«, 
za veselo razpoloženje pa je skrbel ansambel Roberta Goličnika, vsem znane
ga super harmonikaša. Bilo je res veselo, toda Topolščanov je bilo žal in iz 
neznanega razloga zelo malo.
Ampak vseeno, hvala vsem, se vidimo zopet drugo leto, kot pravi tista pesem: 
“Oj zdaj gremo, oj zdaj gremo, nazaj še pridemo!”

Topolski fa n tje

G l a s b a  b o g a t i  d u h a
Pred mesecem in pol je v stolni cerkvi v Mariboru potekalo 26. tekmovanje mladih orglavcev Slovenije. Orglavci so tekmovali v 
različnih kategorijah, pač glede na starost in letnik učenja. Tomaž Sevšek in Valentina Čas iz šole mag. Eme Zapušek sta v svojih 
kategorijah oba dobitnika 1. nagrade. Z njimi smo se pogavarjali večer pred Tomaževim odhodom v Leipzig, kar je bila posebna 
nagrada za najboljšo izvedbo slovenske skladbe.

L a h k o  r e č e m o , d a j e  E m a  Z a p u š e k  e n a  p r v ih  v  d o lin i  p a  tu d i v  S lo v e n iji ,  

k i  j e  p o z o r n o s t  p o n o v n o  u sm e r ila  n a ta  v e lič a s tn i in s tr u m e n t in  s is te m a 

tič n o  v z p o d b u d ila  iz o b r a ž e v a n je  m la d ih  o r g la v c e v  v  v sem  s lo v e n s k e m  

p r o s t o r u . N je n a  z a s lu g a  j e  tu d i, d a  j e  v e le n js k a  g la s b e n a  šo la  e d in a  v  

d r ž a v i,  k i  n u d i o r g la v c e m  p o le g  n iž je g a  tu d i s r e d n je  iz o b r a ž e v a n je .

N a  z a č e t k u  s te  b ili sa m i, k a j  v a s j e  p r ite g n ilo  in  n a v d u š e v a lo ?

Etna Zapušek: To je zelo dolga zgodba. Naj bom kar se da kratka. Najbolj 
me je pritegnil fantastični zvok orgel, širok, raznolik in izjemno zanimiv.
Seveda pa mi je tudi prostor, kjer so orgle, torej cerkev - kjer orgle 
najlepše zvenijo - vabljiv, ker mi je tudi ves duhovni svet zelo blizu; človek 
kot tak, razmišljanje o človeku in seveda umetnost, ki se ga najglobje doti
ka. In to me je fasciniralo. Študij o orglah sem začela povsem iz lastnega 
interesa, saj takrat ni bilo še nobenih izgledov, da bi lahko do danes 
orglarstvo doživelo takšen razcvet.

Z  iz r e d n o  to p lim , p r i ja t e l js k im  o d n o s o m  ste  z a  o r g le  n a v d u š ili  tu d i  

m la d e .

Tomaž: Res je, da te na začetku fascinira zvok. Najbolj pa te orgle priteg
nejo, ko pa začneš spoznavati literaturo in proučevati dela, napisana za 
orgle, ta so zelo lepa, specifična - ne predstavljam si jih na nobenem 
drugem instrumentu. Zdi se mi, da ta bogati repertoar vsebuje toliko lepih 
stvari, ki te enostavno morajo potegniti. Če te ne, je nekaj narobe.

T o m a ž, č e  se  n e  m o tim , si se  ti ž e  z a p is a l  g la s b i. P o  m a tu r i n a  v e le n js k i  

g im n a z ij i  o d h a ja š  n a  š t u d i j  v  F r e ib u r g  v  N e m č ijo . V e r je tn o  v e lik o  v a d iš ,  

ti o s ta n e  še  k a j  p r o s te g a  č a s a ?

Tomaž: Seveda veliko vadim, vendar se to ne da programirati. Doma 
sedem za orgle in pričnem. Včasih ne gre. Pustim in čez nekaj časa pričnem 
znova. Včasih mi gre dobro in vadim tudi tri, štiri ure skupaj.
Zanima pa me mnogo stvari. Sama glasba ni enostransko usmerjena, brez 
široke splošne izobrazbe ne moreš uspeti. Le tako lahko tudi stvar 
dojameš, igraš, delaš glasbo.
Ema: Tudi sama vzpodbujam širino, glasbenik mora znati jezike, mate
matika je pomembna pri izračunavi menzur pri piščalih, računalništvo.
Čimbolj si vsestranski, boljše ti bo v življenju.

N a jm la jš a  n a  le to š n je m  te k m o v a n ju  s i b ila  V a le n tin a , j e  b ilo  n a p o r n o ?

Valentina: Orgle igram šele drugo leto. Po štirih letih klavirja me je Ema 
vprašala, če bi začela igrati še orgle. Zdelo se mi je zelo zanimivo. Orgel 
nimam doma, zato sem zelo hvaležna Emi, da lahko vadim pri njej. Ge je 
doma, nehote posluša moje igranje in me popravlja. Tudi tako se veliko 
naučim. Pa tudi v cerkvi Sv. Mihaela vadim pogosto. Moja starostna kate
gorija je bila na sporedu prvič. Bilo je zanimivo in poučno.
Ema: V prvem letu dobiš šele osnove. Dve leti sta bili zelo kratek čas, da 
se je Tina tako dobro pripravila, da je že šla na tekmovanje. Velik uspeh 
je, da je po tako kratkem času že sposobna odigrati na tekmovanju, ki ima 
svoje zahteve, velik inštrument... Tina je pokazala precejšno zrelost, 
zdržala pritisk tudi na javnem koncertu, ki je bil neposredno sneman.
Prvič, najmlajša in prva nagrada. Čestitke.

Tina in Tomaž pod Eminim budnim očesom

O r g le  so  in s tr u m e n t, k i  ž e  v e č  k o t  d v a  t is o č  le t  v z b u ja  sp o š to v a n je .  

O h r a n ile  so  se  s to le t ja  in  n a  n a š ih  t le h  p r e ž iv e le  tu d i p o l  s to le t ja ,  v  

k a te r e m  se  j e  o n jih  z e lo  m a lo  s liš a lo , p r e d v s e m  z a to , k e r  so  v e lja le  le  z a  

s a k r a ln i  in s tr u m e n t. K a k o  j e  s k o n c e r tn im i d v o r a n a m i p r i  n a s?

Ema: V Sloveniji ima ljubljanski Cankarjev dom edino koncertno dvora
no z orglami. V Velenju pa bomo kmalu dobili drugo. Dvorana bo zelo pri
jetna in že sedaj čutimo, da bo imela dušo. Orgle se vedno izdelajo unikat
no na prostor. Mi smo jih kupili pri firmi Allgäuer na Dunaju. Izdelujejo 
se skoraj ročno, zato to traja kar precej časa. Orgle že stojijo, omara, še 
brez piščali. Krasila jih bo podoba svete Cecilije.
Ta nova pridobitev bo izrednega pomena tudi izobraževanju. Tako bomo 
imeli že v začetku avgusta poletno orgelsko šolo, ki jo bo vodil Nicolas 
Kynaston iz Anglije.

V a ši u č e n c i so  ž e  n a  v iso k ih  g la s b e n ih  š o la h  v tu jin i, p r e d v s e m  v A v s tr ij i ,  

T o m a ž o d h a ja  v  N e m č ijo .. .

Ema: Zelo sem vesela, da odhajajo... in se vračajo. V mestih, kjer so sto
letja negovali tradicijo, razvijali in dopolnjevali tehniko igranja na orgle, 
je glasba prisotna na vsakem koraku. Studenti imajo na številnih koncer
tih priložnost, da slišijo znane glasbenike. Študirajo pri izredno dobrih 
profesorjih. S tem pridobijo veliko izkušenj. Ko se vrnejo, njihovo znanje 
bogati tudi naš prostor.

T u d i v  p r ih o d n je  v sem  ž e lim  v e lik o  v e s e lja  in  u s p e h o v  p r i  p o u s t v a r ja n ju  

n a tem  v e lič a s tn e m  in š tr u m e n tu , s a j  s tem  v s a k e m u , k i  o rg la m  p r is lu h n e ,  

n u d ite  p o s e b n o  g la s b e n o  d o ž iv e t je ,  k i  j e  v p o p la v i  m e lo d ij d a n e s  r e d k o .

V r š a  M en ih

KMETIJSKA ZADRUGA ŠALEŠKA DOLINA 
Š O Š T A N J ,  Trg svobode 12

VAS VABI

V S V O J E  M E S N I C E :

•  MESNICA ŠALEK PRI PRISLANU
• MESNICA Z DELIKATESO - TOMŠIČEVA 10 B

•  MESNICA ŠOŠTANJ ZA KAJUHOVIM DOMOM.

IN PRENOVLJENO KMETIJSKO 
TRGOVINO V VELENJU.

NA DELOVNI ENOTI VELENJE - TURN PA LAHKO 
KUPITE JABOLKA

OD PONEDELJKA DO PETKA OD 12. DO 16. URE.

ZIDAK DOBRE VOLJE
8. - 15. maj 

Teden Rdečega križa

V tem tednu so se z dodatno poštno 
znamko in s prostovoljnimi prispevki 
zbirala sredstva za mladinsko zdra
vilišče na Debelem rtiču. Med števil
nimi aktivnostmi je Območna organi
zacija RK Velenje v Topolšici 
pripravila strokovno srečanje zunan
jih sodelavcev Rdečega križa, ki 
delajo na področju izobraževanja 
prve pomoči. Udeleženci so tako bili

zdravniki in medicinske sestre 
celjske regije.
V Skalah je bilo svečano razvitje pra
pora krajevne organizacije RK, 
spremljano s prijetnim kulturnim 
programom in gosti.
Osnovna šola Gorica pa je bila gos
titeljica finalnega kviz tekmovanja 
učencev osnovnih in dijakov srednjih 
šol o poznavanju dejavnosti RK in 
odvisnostih. Šoštanj je zastopala le 
ena ekipa - kviza so se udeležile 
učenke 7. razreda OŠ Bibe Roecka.



Z A N I M I V O S T I

KO SE JEZERA 
NI BILO. . . . . . . . .

anes napotila sem se 
tako, tla v mesto 
Šoštanj kar peš se 
bom podala, saj 

hčerke ni bilo doma, da bi me 
lahko peljala. Mislila sem si tako, 
mogoče da kateri ustavil bo, da 
vzel me bo v vozilo svoje. Pa 
šmentana reč, pa prav zares, vozi
lo nobeno ustavilo se ni, tako sem 
hodila v mesto kar peš. Pa kaj 
zato, še mal mi ni mar, saj imam 
jaz časa dovolj. Hodila sem počasi 
in gledala naravo okoli. Z 
gaberške ceste že pridem jaz dol, 
zagledam jezero, kjer nekoč 
Družmirja vasica raztezala se je 
naokol’ in polje je dajalo živeža 
dovolj. Tako so mi prišli spomini v 
glavo, kako lepo je nekdaj v 
Družmirju bilo, so se ljudje 
veselili in srečni so bili, imeli so 
trgovine in gostilni dve, da lahko 
so kupih in zaplesali še. Gori na 
gričku pa cerkev je stala, daleč na 
okoli župnija se je imenovala. 
Svetega Mihaela za patrona si je 
izbrala, pokojnim pa velik prostor 
dala. Ljudje slišali so že govoriti, 
da kmalu vasi več ne bo, vas da 
pogreznila se bo. Saj to ni mogoče, 
ljudje so ihteli, da zgodilo bi se to,

le komu je napoti vasica naša, 
Družmirje to. Na veliko rudarji 
kopali so rudo črno, da z njo so 
hranili elektrarno in rudarji z 
zaslužkom družino svojo. Kmalu v 
vasi Družmirje hiše razpoke so 
dobile, da kmete in vaščane so z 
grozo opozorile, da treba poiskati 
si bo nave domove. Iz zemlje že 
voda prodira in novi prostor si 
izbira. Najprvo na poti je cerkev 
bila, ljudje so ihteli, ker rušit so jo 
začeli, z eksplozijo močno zgrudi
la se je vsa. Ze začeli so kmetje in 
vaščani se izseljevati in v nova 
domovja se naseljevati. Pomagala 
ni nobena solza, ker voda od solz 
močnejša je bila. V Družmirju 
kmetje, obrtniki, delavci so živeli 
in krasna polja so imeli. Zdaj jeze
ro veliko tam stoji, starejšim lju
dem pa še spomin budi. Naj 
kmetij nekaj še imenujem, saj v 
spominu jih še imam, zato povem 
naj jih še vam. Bodjani, Srebreti, 
Drmoli, Kosarji, Miklavi, Božiči, 
Tamšeti, Slivniki, Verneki, 
Novaki in še več drugih bilo je 
naokoli.
Kako lepo je nekoč Družmirje 
bilo, ko še jezera ni bilo.

Gaberke, 8. 11. 19%

84 le tn a , r o je n a  G a b e r č a n k a  

R o z a lija  C a s

P R I J E T N O  D O P O L D N E
Medobčinska zveza prijateljev mladine skrbi tudi za to, da otroci miselno 
aktivno, delovno in zabavno preživijo kak prosti dopoldan. V Kajuhovem 
domu v Šoštanju so zato v torek, 29. aprila, dopoldne pripravili Otroško 
kavarno. Urška in kitarist Sašo pripravita za otroke zanimive urice. 
Izdelujejo rože iz papirja, rišejo, pojejo in se igrajo igrice.
Le zakaj starši otrok ne pošljejo v večjem številu na taka druženja, saj je to 
veliko bolj koristno, kot da otroci čas, ko starši pospravljajo ah nakupujejo, 
preživijo pred televizijo. Sm

Z m o tili  sm o  j i h  p r i  to m b o li. K d o  bo p r v i  z a v p il  “ B in g o ” ?

P U Š Č A V N I K
IT ekoč je živel... Da, nekoč je živel 
■ nek posebnež. Pa kaj, boste 

■ I rekli, je pač živel, kaj nas to 
briga. Mogoče res ne, ampak nikoli 
ne smemo pozabiti, da nas življenje 
lahko potegne na čudna in nepred
vidljiva pota, katerih morda nismo 
želeli ali predvidevali. Ampak življe
nje nam pogosto začrta svojo pot.
Da ne bom dolgovezila.
Prvomajski dnevi, ko začutiš utrip 
življenja in dih pomladi, so me z 
mojo družino zapeljali v naravo. 
Včasih smo jih počastili z nageljnom 
v gumbnici, zdaj pač vsak drugače. 
In zaradi patriotizma (ali plitkega 
žepa), smo si privoščili le sprehode in 
uživali v opazovanju prebujanja živ
ljenja. In ker v našo družino spada 
tudi kosmati pes, ki je na takih 
pohodih glavni, smo jo mahnili za 
njim. Kam?
V gozd. Zahotelo se mi je šmarnic, 
teh dehtečih cvetlic. Ravno sem se 
spomnila, kje rastejo, pa smo jo 
mahnili v Zidaretove pečine. Vzpon 
je precej strm in pri moji kondiciji 
pomeni to dosti sopihanja. Ampak 
bilo je vredno. Šmarnic sicer ni bilo, 
zato pa smo nekje sredi hriba odkrili 
veliko odprtino, podobno Mornovo 
zijalki. Začudeno smo se ozrli na vrh 
te votline, premera kakšnih 10 x 8 
metrov in zapazili na njej tri železne 
kline. “Kaj bi le to pomenilo”, smo se

vprašali, ko smo stopili tudi v 
notranjost jame, ki daje čutiti lepote 
kraškega sveta, ter še neraziskane 
prostore. Zanimanje me je ob 
vračanju domov poneslo še dalje. 
“Gotovo kdo od domačinov ve kaj o 
tej zadevi”, si tiho porečem in se 
najprej oglasim pri lastniku te zem
lje, gospodu Pocajtu.
Takšnale je zgodba.
V to jamo se je leta 1939 naselil neki 
Marko. Sam se je prekrstil v 
Puščavnika. Kot so nepredvidljiva 
pota usode, tako je bil v preteklosti 
nepredvidljiv ali pa zanesenjaški 
tudi on. Po virih, pri gospodu 
Stanetu Konovšku in gospe Žerjav, 
sem izvedela tudi ostalo. Človek je bil 
res posebnež. Predhodno je živel 
urejeno življenje. Morda bi si ustva
ril tudi dom in družino, vendar so 
bile njegove misli drugje. Hotel je 
napraviti avion. Nato še perpetuimi 
mobile. Vsè svoje premoženje in 
zasluženi denar je vložil v ta dva pro
jekta. In propadel.
Ker je bil po tem tako razočaran nad 
življenjem, je šel živet v Zidaretove 
pečine, v to jamo. Ampak njegov 
nemirni duh in da ne bi živel od pros
jačenja pri svojih 35 do 40 letih 
(starost je okvirna), si je nad to jamo 
omislil gugalnico. In to ne navadno. 
Gugalnica je bila velika, izgledala je 
kot čoln in v njo je bilo mogoče

ANSAMBEL PESNIK NA POTI H KASETI
V Gaberkah pri Šoštanju že deseto leto deluje ansambel Pušnik. Sestavljajo 
ga harmonikar - klaviaturist Ervin Pušnik, baritonist - basist Karel Pušnik, 
ki tudi poje in kitarist 
ter solo pevec Jože 
Vertovšek. Ansambel 
igra narodno zabavne 
viže in zabavne ever
green melodije.
Nastopajo na raznih 
prireditvah - radi pride
jo, kamorkoli jih povabi
jo: na veselice, plese, 
ohceti. Sodelujejo tudi 
na srečanjih ansamblov, 
festivalih in koncertih 
širom Slovenije.
Pripravljajo pa se tudi 
za nemško govorno 
področje. Ansambel 
Pušnik trenutno urno 
pili lastne skladbe za 
kaseto, za katero želijo, 
da bi izšla še letos pri 
Igorju in Zlatih zvokih.

Z I N V A L I D S K I M V O Z IČ K O M  V P O D K R A J

spraviti dvanajst oseb. Baje se je k 
njemu hodila gugat gospoda in celo 
sam Vošnjak ga je obiskal. Ob nedel
jah se je, predno so začeli prihajati 
obiskovalci, pri njem oglasila 
žandarmarija in okoliški otroci so 
morah naložiti kamenja v to gugalni
co, ter jo pognati, da so ugotovili 
vzdržnost klinov, ki mu jih je skoval 
kovač Lukov Franc, v živo skalo pa 
jih je vgradil sam Marko Puščavnik. 
Viri pravijo, da je lovil polhe in jih 
nosil okrog pasu ter da je s seboj 
vodil jazbeca. V njegovi votlini mu je 
delala družbo tudi lisica ter v les 
vklesana morska deklica. Da so se 
tisti, ki so hodih k njemu na obisk 
dobro počutili, jim je igral na 
improviziran klavir, seveda ne zas
tonj. Vstopnina je bila 1 din.

V tej votlini je preživel tri leta. Med 
vojno je izginil neznano kam. 
Domnevajo, da so ga izsledili Nemci, 
ki so vkorakali v deželo.
Danes na tem mestu ni več čolna- 
gugalnice, ni več morske deklice, 
ostali so le trije klini na vrhu pečine, 
ki pričajo, da se je tu nekaj dogajalo. 
In ostale so seveda legende, ki 
krožijo okrog, saj pričakujejo v 
nadaljevanju te votline in ob dodat
nem raziskovanju še več votlin in še 
več posebnosti.
In takšen je konec zgodbe. Konec 
nečesa, kar človeka privlači in mu ne 
da miru, da ne bi tega izvedeli tudi 
drugi. To je tudi vse. Ampak nekoč je 
vseeno živel Puščavnik Marko.

M iKo

1'liiiiiiisko ilruslvo Šoštanj vabi:

S ob illa . 7. (i. -  tr a d ic io n a ln i polim l na S m rek ovec (1 5 7 7  m)
Start bo izpred gostilne Grebenšek med 7. in 8. uro.
Posebni brezplačni avtobus bo odpeljal izpred Rdeče dvorane v 
Velenju ob 7. uri. iz Pesja (pri železniški postaji) ob 7. 05, izpred 
AP Šoštanj ob 7.15 uri ter ob 7.20 iz Florjana. Povratek bo na 
enaki relaciji ob 18. uri.

Ramšak Frančiško mi je uspelo fotografirati v 
bližini velenjskega zdravstvenega doma. Malo sva 
poklepetali, pa mi je med drugim zaupala, da jo 
vodi pot na banko.
Sicer živi v domu oskrbovancev. Leva roka ji 
vsled hude minule nesreče skoraj nič ne služi. 
Kljub težavam, ki jo tarejo, kaže veder obraz. 
Obenem se je tudi pohvalila, da se tudi z invalid
skim vozičkom še kam pride.
Pogosto, seveda kolikor hišni red dopušča, se 
zapelje v Pesje ali pa včasih kar v Podkraj.

v1 ■ n-j

&

N ed e lja , 8 . li., iib 15. uri -  d iih rn d eliii k on cert v L okovici 
(» lej I. stran)

fe tr le k , 12. li., ob 17. uri -  P etje  na vasi v T opolšici
Medobčinska zveza društva upokojencev prireja \ okviru tedna 
upokojencev v četrtek, 12. junija, ob 17. uri v Topolšici petnajsto 
srečanje pevskih skupin z gosti iz sosednjih občin z naslovom Petje 
na vasi. Sodelovalo bo približno dvesto pevcev. Veseli bodo, če boste 
tudi vi med poslušalci!

R . Z .



1. planinsko orientacijsko 
tekmovanje v Šoštanju

ejavnost Mladinskega odseka Planinskega 
društva Šoštanj je raznovrstna, saj 
poskušamo zadovoljiti mnogo različnih želja, 
ki se pojavljajo oh naših aktivnostih. Naša 
osnovna in najpomembnejša dejavnost je 

izletništvo, ob ostalih aktivnostih pa smo pričeli gojiti tudi ori
entacijo, ki je zelo pomembna za vsakega planinca. Tako smo 
se člani mladinskega odseka odločili, da bomo organizirali 
svoje tekmovanje, saj tekmujemo na planinskih orientacijskih 
tekmovanjih že tretje leto. Prav tekmovanja, ki jih prirejajo 
planinska društva iz širše celjske regije, so nam bila vzor in 
merilo pri pripravi lastnega tekmovanja, ki je bilo hkrati tudi 
tretje tekmovanje v orientacijski ligi Savinjskega MDO v 
sezoni 1996/97. Omenim naj še to, da na planinskih orientacij
skih tekmovanjih lahko nastopi vsakdo, saj so tekmovalci 
razdeljeni v šest različnih starostnih kategorij, od 
osnovnošolcev do starejših članov in družin ter da je to ekipno 
tekmovanje (3-5 članov ekipe).

Ideji sledi realizacija
O razvijanju naše ideje smo seveda morah seznaniti Upravni 
odbor našega društva, ki je bil navdušen nad našo pripravlje
nostjo za izvedbo takšnega tekmovanja. Prav tako nam je 
društvo zagotovilo finančna sredstva, brez katerih tekmova
nje ne bi bilo izvedljivo in nas tako razbremenilo dodatnega 
dela pri iskanju sponzorjev. Pričeli smo z delom in ena izmed 
prvih odločitev je bila, da bodo za naše tekmovanje veljala 
strožja pravila; prvikrat smo predvideli tudi različne prak
tične naloge, kot so prva pomoč, vozli in orientacija. Določili 
smo tudi “dan D”, ko naj bi se tekmovanje zgodilo - sobota, 5. 
aprila 1997. Razpis tekmovanja je bil objavljen v Planinskem 
vestniku, v Obvestilih PZS, v Razpisu akcij Mladinske komisi
je PZS in v Planinskih akcijah 1997. poslali pa smo ga na 
različne naslove. Tako so prijave prihajale in prihajale in se 
ustavile na številki šestdeset ekip, kar je za planinsko ori
entacijsko tekmovanje ogromna številka. Rad bi poudaril, da 
na planinskih orientacijskih tekmovanjih sedaj še ni štartnine, 
ki bi lahko odvrnila marsikatero ekipo, saj vse stroške krije 
organizator s pomočjo sponzorjev.
Bolj ko se je bližal 5. april, bolj se nam je organizatorjem 
(Brina Jerič, Matej Kortnik in Bojan Rotovnik) dvigala delov
na temperatura, saj takšno tekmovanje zahteva veliko časa in 
energije, še posebno, če ga organiziraš prvič. Kar malce 
nestrpno smo pričakovali tekmovanje v želji, da bi ga kar 
najbolje izvedli in da bi vse že enkrat minilo.

Peti april 1997
Končno je le prišel dan tekmovanja, ki se je za nas organiza
torje začel prav mučno, saj smo morah začeti z delom že pred 
šesto uro zjutraj, kar je za nas študente zelo nerazumljiva in 
skoraj nočna ura. Razobesili smo oznake kontrolnih točk in 
pripravili startno mesto. Prve ekipe so prišle kar kmalu, tako 
da smo morah po hitrem postopku odpraviti kontrolorje na 
kontrolne točke. Po zaključenih prijavah ekip smo ugotovili, 
da je prišlo enainpetdeset ekip iz šestnajstih različnih društev, 
kar pomeni skoraj dvesto ljudi na enem mestu. Ce se zbere 
toliko nestrpnih ljudi, željnih tekmovanja, je treba tekmova
nje kar začeti in tako so po danih splošnih navodilih prve ekipe 
krenile na pot oh 8. uri in 45 minut, zadnja pa je “vzela pot 
pod noge” nekaj minut čez 10. uro.
Postavili smo dve skoraj čisto različni progi s štirimi varianta
mi za tekmovalce različnih kategorij. Večina kontrolnih točk je 
bila mrtvih, kar pomeni, da so morale ekipe, ko so prispele do 
kontrolne točke, preluknjati kontrolni hst s perforatorjem. Na 
kontrolnih točkah, kjer je bilo potrebno reševati praktične 
naloge, so bili navzoči kontrolorji, ki so spremljali in ocenje
vali delo ekip ter bi opravljah tudi obveščevalno delo ob 
morebitnih poškodbah tekmovalcev. Na srečo poškodb ni bilo

O p ra v lja n je  p ra k tičn e  naloge na kon troln i točki

Tekmovanje je kljub posameznim manjšim zapletom potekalo 
zelo tekoče in kar kmalu so začele prihajati prve ekipe, ki so 
postopoma odhajale na malico v gostišče Acman, v katerem 
imajo razumevanje za planince, saj se nemalokrat zgodi, da 
smo v kakšni gostilni planinci nezaželeni, ker pač nismo 
oblečeni v večerno toaleto.

Vsega je enkrat konec
Malo pred dvanajsto uro so prispele skoraj vse ekipe in orga
nizatorji smo-lahko pričeli z računalniško obdelavo podatkov, 
tekmovalci pa so bili na malici ah na ogledu bližnjih znameni
tosti, kot je npr. Rotovnikova jama. Pričakovanje med tek
movalci je bilo vsako minuto večje, saj namenoma nismo pred
hodno sporočali delnih rezultatov, tako da je lahko skoraj 
vsaka ekipa upala na najvišjo uvrstitev. In prišlo je težko 
pričakovano zadnje dejanje našega tekmovanje, to je razgla
sitev rezultatov. Potekala je malce po 13. uri. Pričeli smo z 
družinsko kategorijo, pri najslabše uvrščeni ekipi in postopo
ma prihajali do najboljše ter tako nadaljevali v vsaki kate
goriji do kategorije, v kateri so tekmovali najmlajši, in kjer je 
bila tudi nestrpnost največja. Vsaka ekipa, ki se je tekmova
nja udeležila, je prejela priznanje in brošuro PD Šoštanj - 90 
let, najboljše ekipe v posameznih kategorijah pa so prejele še 
pokal.
Tako se je tudi končalo 1. planinsko orientacijsko tekmovanje 
v Šoštanju, ki se ga bodo nekateri spominjali z velikim vesel
jem drugi pa z malo manjšim, saj takšna pač so vsa tekmova
nja.

U trujeni organ izatorji in kon tro lorji p o  končanem  

tekm ovan ju

Vrstni red ekip:
Kategorija A (učenci do 6. r. OŠ): PD Vojnik, PD Braslovče, 
PD Velenje, PD Žalec 1, PD Zabukovica 2, PD Vinska Gora, 
PD Šoštanj 2, PD Poljčane 2, PD Zabukovica 1 in PD Polčane 
1.
Kategorija B (učenci v 7. in 8. r. OŠ): PD Ljubno ob Savinji 2, 
PD Velenje, PD Slivnica pri Celju 1, PD Šoštanj 2, PD 
Braslovče, PD Vojnik, PD Ljubno ob Savinji 1, PD 
Zabukovica 1 in PD Žalec 1.
Kategorija C (mladina od 1. letnika SŠ do vključno 25. leta 
starosti): Taborniški rod Pusti grad Šoštanj, PD Žalec 2, PD 
Vitanje 2, PD Vojnik in PD Gornja Radgona.
Kategorija D (mlajši člani od 26. leta do vključno 39. leta 
starosti): PD Žalec, PD Vinska Gora in PD Poljčane. 
Kategorija E (starejši člani nad 40. letom starosti): PD Vojnik, 
PD Slivnica pri Celju ter PD Braslovče in PD Zabukovica. 
Kategorija F (družine): Športno društvo .Andraž, PD Žalec 1, 
PD Žalec 2, PD Braslovče in PD Zabukovica.
Žal smo morah diskvalificirati kar petnajst ekip zaradi preko
račitve omejitve časa.

Sponzorji
Zahvalili bi se še našim sponzorjem, brez katerih bi bila izved
ba tekmovanja zelo vprašljiva. Naši sponzorji so bili: Občina 
Šoštanj, Športna zveza Šoštanj, Papirnica Pero in seveda 
Planinsko društvo Šoštanj.

Vsem tekmovalcem se za udeležbo zahvaljujemo in upamo, da 
boste v prihodnjem letu prišli v še večjem številu, organiza
torji pa se bomo še bolje pripravili, saj smo pridobili mnogo 
novih izkušenj in spoznanj, ki so potrebna za pripravo 
planinskega orientacijskega tekmovanja.

B o ja n  R O T O V N I K

V GABERKAH KOLESARSKI TRIM
ulturnica je zopet poskrbela za veselo, pa tudi športno popoldne. Odzvalo se je kar 62 bicikhstov. Start se 
je pričel pri trgovini Ramšak, vožnja pa je potekala vse do gostilne Rihter v Razborju. Da bi kolesa bolje 
tekla, so zopet poskrbeli gaberški gasilci. Dosti laže je bilo slediti veselim zvokom, ki so prihajali iz 
gasilskega kombija, le-tega pa je vozil sam predsednik gasilcev Karel Judež. Na cilj smo prispeli v različnih 
časovnih razdaljah, pač vsak po svojih močeh in sposobnostih. Eno pa je bilo gotovo, vsi smo se morali pri 

Rihterju odžejati. Kljub naporu so bili vsi fantje razigrani. Tako se je Branko pošalil s svojim bratom Mirkom ter mu v 
odsotnosti obesil bicikel precej visoko na bližnjo lipo. Res si se moral od srca nasmejati, ko si opazoval to početje. Že tu je 
komisije ocenjevala, kdo ima najstarejše kolo ter kdo bi bil najstarejši oziroma najmlajši vozač. Vreme je bilo čudovito, kot 
naročeno za to veselo popoldne. Vračali smo se zopet različno. Sama sem bila 
med tistimi, ki smo se ustavili še pri Tonetu. Gospa Milka nas je pogostila z 
odlično prekajeno svinjsko glavo, seveda je bil zraven tudi njen dober domač 
kruh iz krušne peči, tudi čebula ni manjkala. Gospodar Branko pa je poskrbel, 
da je bil na mizi domač jabolčnik. Komaj smo dobro pomalicali, že smo zaslišali 
veselo muziko iz vračajočega se kombija. Treba se je bilo priključiti.
Nekaj pa me je razžalostdo, če sem odkrita, tudi ujezilo. Nihče se ni Spomnil na 
otroke, saj jih je bilo med nami kar nekaj. Le-ti so navadno žejni, pa tudi lačni 
postanejo, saj vendar rastejo. Sigurna sem, da niso imeli vsi ob sebi staršev, da 
bi poskrbeli za potrebno.
V Gaberkah je bilo vse lepo pripravljeno za podelitev nagrad. Komisijo pa so ses
tavljali Anton Plesnik, Marjan Gomboc in Drago Rezman. Najstarejši bicikl je 
vozil Mirko Vrhovnik, lastnik le-tega pa je bil žal že pokojni, njegov stric 
Ručman, nekdaj živeč v Mozirju. Drugi je bil Franc Navodnik iz Gaberk, tretja 
pa Tončka Rezman. Najmlajša voznica je bila Ines Kumer'(7 let) in najstarejša 
Tončka Rezman (69 let), najmlajši kolesar Gregor Ravljen (9 let) ter najstarejši 
Franc Navodnik (73 let). Najbolj oddaljeni: Marjan Gomboc iz Velenja, Majda Obšteter iz Raven in Edi 
Nagrado za družinski trim sta prejela Mišo Ravljen in Emil Kotnik, oba iz Gaberk.
Končala bi z vrsticami: lahko je žal vsakomur, ki je imel možnost oziroma je kolikor toliko zdrav, pa se vabilu ni odzval.

R . M .

PONOVEN START M l  SLOVENSKO NOGOMETNO LIGO
Končal se je redni del ligaškega tek
movanja v Celjski podzvezi. 
Nogometaši Usnjarja so po slabem 
začetku v jesenskem delu, ko so pristali 
na četrtem mestu, po dobrih pripravah 
uspešneje tekmovali v pomladanskem 
delu. Z zadnjo zmago nad Krškim (2:0) 
v zadnjem rednem kolu, ki se je odvi
jalo v soboto, 17. maja, na domačem 
igrišču pod vilo Široko, so spomladans
ki del končali brez izgubljene tekme na 
prvem mestu lestvice. S tem so si zago
tovili najboljši startni položaj v play- 
offu. Tako predsednik Stevančevič in 
trener Buškovič z igralskim kadrom 
(Canič, Tajnik, A. Sulejmanovič, 
Uršnik, Kraljevič, Novak, Daničič, E. 
Sulejmanovič, Praprotnik, Kovačič, 
Smajlovič, Fenko, Puckmeister, 
Mrkonjič, Gabrič, Čirič, Gregorčič, 
Osterc, Zlodej) že drugič zapovrstjo 
ciljajo na uvrstitev v 3. slovenski

nogometni ligi - vzhod, kar si igralci po 
prikazanih igrah tudi zaslužijo. 
Lestvica po koncu rednega dela 
hgaškega tekmovanja:
USNJAR 16 12 22 68:8
VRANSKO 16 10 42 30:12
TIM LAŠKO 16 9 43 35:13
KRŠKO 16 6 73 22:12

Prvo tekmo v play-offu, kamor so se 
uvrstile štiri najboljše ekipe rednega 
dela, je Usnjar odigral v torek, sledi pa 
še pet kol. Zadnja tekma se bo odvijala 
7. junija, ko bomo tudi izvedeli, ah se 
je Usnjarju uspelo uvrstiti v 3. SNL.

J. F.

Ob nezadržnem približevanju poletja so nam vedno bliže počitnice in misel na potovanja. Mnogi preživijo 
svoj oddih na morju, drugi na celini, veliko pa jih do željenega počitniškega mesta potuje tudi preko meje. 
Kaj, kako, s čim - preko meje za ljudi ne bom omenjal. Omenil pa bom nekaj stvari, ki jih moramo urediti 
in upoštevati, če v tujino potuje vaš štirinožni prijatelj.
Ljudje imamo takšne in drugačne dokumente, precej podobne dokumente pa potrebujejo tudi vaši domači 
ljubljenci. Pes ali muca dobi ob cepljenju knjižico, v katero boste vpisali osebne podatke vašega prijatelja. 
Tja lahko nalepite tudi sliko.
Za prestop meje je potrebno tudi potrdilo, da pes ali muca ne kaže znakov kužne bolezni. Le-to se prav tako 
nahaja v isti knjižici. To potrdilo vam bo izpolnil in potrdil veterinar, zatorej se pred potovanjem ali 
prestopom meje oglasite pri vašem veterinarju.
V knjižici je tudi vpisano, proti katerim boleznim je bil pes ali muc cepjen. Cepljenje proti steklini je 
obvezno, za prestop meje pa nekatere države zahtevajo tudi/epljenje proti kugi, leptospirozi, parvovirozi 
in hepatitisu. Proti naštetim boleznim uporabljamo t.i. kombinirano cepivo in ga enostavno imenujemo 
cepljenje proti kugi. Veterinar bo ob cepljenju vse to vpisal v knjižico.
Ce bodo vsa cepljenja opravljena in knjižica temu primerno izpolnjena in potrjena, na prehodu meje ne bo 
težav.
Lepe počitnice!

T om o W a n k m ü lle r  

dr. v et. m ed .
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LASTNOSTI 
MESA 

IN MLEKA

P oraba mesa drobnice v Sloveniji je zanemarljivo majhna in 
po podatkih iz leta 1994 predstavlja le 0,2 % od skupaj okrog 

120.000 ton pridelanega mesa. Poraba na prebivalca je pod 1 kg 

letno. V državah Evropske unije se giblje od 1 do 14,6 kg na pre
bivalca letno.

Kaj je razlog za tako skromno porabo ovčjega mesa? Je to 
prehranska tradicija, slaba kakovost mesa ali morda nizka 

prehranska vrednost?

Prehranska tradicija je gotovo na strani prašičjega, govejega in 

piščančjega mesa. V naših kuharskih knjigah pa najdemo 
izvrstne recepte za pripravo izvrstnih jedi, predvsem iz jagne- 

tine in mlade bravine. Tradicija torej obstaja. Vzrok za nizko 
porabo je prav gotovo količinsko šibka in kakovostno slaba 

ponudba ovčetine. Manjka tudi informiranost porabnikov o nje

govi sestavi in prehranski vrednosti, ki je enakovredna drugim 

vrstam mesa. Meso vsebuje nekoliko manj beljakovin od goveje
ga, junčjega, svinjskega in piščančjega mesa. Pri odraslih živa

lih gre to na račun večje zamaščenosti. Nekoliko manj je zato 
tudi vode. Rudninskih snovi je v vseh vrstah mesa okoli 1 %. 

Zaradi manjše zamaščenosti je za prehrano bolj primerno meso 

mlajših živali. Pusto ovčje meso vsebuje enako količino hole

sterola kot govedina, svinjina in ribe in le malo več kot piščančje, 
konjsko in kunčje meso. Povečan pa je močno v drobovini, zato 

naj bodo jetra in ledvice bolj redko na jedilniku. Po prehranski 
plati je torej ovčje meso povsem enakovredno drugim vrstam 

mesa.

Kaj pa uporaba mleka? Ovčje mleko se predeluje predvsem v 
sire in fermentirane vrste mleka. Za pitje je bolj znana uporaba 

kozjega mleka. Raziskava Svetovne zdravstvene organizacije 
(WHO) je namreč pokazala, da pije na svetu kozje mleko več 

ljudi kot mleko katerekoli druge živali. Zelo pomemben je 

zdravstveni vidik. Uživajo ga otroci in odrasli ljudje, ki kažejo 

znake alergije na kravje mleko. Vse več ljudi daje prednost na
ravno pridelani hrani in številni rejci ovac in koz se ukvarjajo s 

takšnim načinom kmetovanja. Kozje mleko se pogosto prodaja v 
trgovinah z zdravo prehrano. Poznamo pasterizirano kozje 

mleko, trajno kozje mleko. Velika je tudi ponudba mehkih, 

poltrdih in trdih sirov iz kozjega mleka. Prodaja se tudi v obliki 

jogurtov.
Tudi v feleški dolini se širi reja drobnice. Gre za trope, ki so 

namenjeni vzreji in pitanju jagnet za zakol in rejo mlečnih koz. 
Ta ponovni razvoj drobnice je postal priložnost za večjo pestrost 

ponudbe in porabe mesa pri nas. Priložnost je za jagnetino in 

kozličevino, pa tudi nekateri ovčji in kozji mlečni izdelki so 

postali iskano in zelo zanimivo tržno blago.
Rejci drobnice celjske in koroške regije so se organizirali v 

društvo. Ena izmed nalog društva je tudi promocija jagnetine in 

kozličkov ter izdelkov iz ovčjega in kozjega mleka. Meso drob

nice je že naprodaj v nekaterih mesnicah in je označeno z 

znakom društva. To kupcem zagotavlja, da je meso jagnjeta ali 

kozliča domačega izvora, s področja celjske in koroške regije.

L id ija  D ik lič ,  K S S  V e len je

0  l e p o t i  d r e v e s a
edaj, ko je pomlad, ko je vsa narava oživela, lahko najbolj 
natančno opazujemo te enkratne stvaritve narave v vsej njihovi 
veličastnosti in enkratnosti. Zelo bogato prispodobo o enkrat- 
nosti dreves najdemo pri Alojzu Rebuli: "...Vendar grem ven. 

Bolj zaradi lepšega. Da ne mine dan brez gozda. Da ne odteče nekaj življenja 
brez dreves. Kostanji, bukve smreke, nežna tovarišija sredi naše minljivosti, 
kakšna grozota bi bila brez vas, biti človek brez vas, sredi mineralnih 
samot...”
Vsak dan imamo opraviti z njimi, pa jih sploh poznamo? Zavedati se moramo, 
da je vsako drevo enkraten in neponovljiv dogodek v naravi.
Le redko se ustavimo pred posameznim drevesom in pomislimo na njegove 
časovne in fizične razsežnosti, na njegovo lepoto in usodo. Janez Černač, znani 
slovenski gozdar pravi, da vsako drevo v življenju napravi en korak. Če je bil 
pravilen, drevo uspe, če ne, propade. Lahko bi rekli, da drevesa vsako leto 
naredijo nešteto korakov, ko pošiljajo svoj zarod v svet in nato nemočno gleda
jo njegov boj za uveljavitev. Mlada drevesca, ki preživijo najzgodnejšo mladost, 
se nato med seboj borijo za obstanek. Od desettisočev jih na koncu na hektar
ju ostane samo nekaj sto. V naravnem gozdu nato drevo ob smrti vrača naravi 
nazaj vse, kar je tekom življenja nakopičilo. S tem omogoči nadaljevanje svoje 
vrste in tudi življenje vsem drugim obhkam življenja. Mislim, da ob vsem tem 
že kar malo začutimo neizprosen boj dreves za preživetje in njihovo enkratno 
veličastnost.
Tam, kamor je drevo prispelo s prvim korakom, tiho preživi celo življenje. Z 
vetrom šumi, z viharji vrši. Samo ob smrti se drevo oglasi z lastnim glasom: 
zacvili, zahrešči ter udari ob tla, da se vse strese. Druga drevesa si ob tem od
dahnejo in rastejo naprej.
Kdor hoče dojeti lepoto drevesa, mora razmišljati tudi o razvoju človekovega 
odnosa do drevesa. Ta se odraža v znanju o drevesih, v kulturnih in simbolnih 
vlogah drevesa. Ameriški pesnik Walt Whitman (1819-1892) je trdü, da ne 
smemo vedeti preveč, biti preveč natančni, kadar premišljujemo o pticah, 
drevesih in rožah... Pravi tudi, da določena mera svobode, negotovosti, včasih 
tudi neznanja in naivnosti prispeva k našemu uživanju ob njih. Takrat je imel 
Walt Whitman najbrž prav, toda danes, v industrijski dobi, bo drevesa, ptice, 
rože rešilo le naše znanje, natančnost in predvsem vest.
Ko sem že prej omenil simbolno vlogo drevesa, naj nekaj povem tudi o njej. 
Ljudje, ki so se postopoma izvili iz negotovega in pogosto nevarnega objema 
narave, bi le težko doživljali gozd drugače kot neprijazno, mrko skrivnostno in 
nedostopno skrivališče demonov ter drugih grozečih nevarnosti. Toda kljub 
temu so stari narodi doživljali gozd in s tem naravo tako sveto, da so verjeli celo 
v obstoj bitij, ki so živela v drevesih in skrbela za njihovo dobro. Samo tako 
spoštljiv odnos je lahko povzročil spoznanje, da nastopa drevo kot središče 
vesolja. Tako poznajo Indijci smokvo Asvattho, nordijska ljudstva pa svetovni 
jesen Yggdrasil, ki raste iz gore ter sega z krošnjo v nebo, s koreninami pa v 
podzemlje. Takšno simboliko drevesa, ki drži nebo in nosi zvezde so poznali

številni narodi. Za tri drevesne dele: korenine, deblo in krošnja pa je značilna 
posebna simbolika. Po eni strani predstavljajo tri povezane dele vesolja: svet 
živih, mrtvih in nebesa. Lahko bi tudi rekli, da predstavljajo tri duhovna stan
ja: podzavest, zavest in nadzavest. Drevo je tako simbol za večen življenjski tok 
in neumrljivost. Zaradi tega in dolge razpotegnjene oblike predstavlja pri 
mnogih narodih center vesolja.
Lepoto drevesa lahko celovito doživi samo nekdo, ki ima razvito občutljivost za 
lepoto. Drevesa namreč nagovarjajo vse naše čute hkrati - vid s svojo sliko, sluh 
s šelestenjem in vršanjem krošenj, vonj z dehtenjem cvetov in tip z gladkostjo 
lubja. Lahko jih zaznamo celo z okusom. Ob tem se velja dotakniti vsaj še treh 
lastnosti drevesa, ki ne ogovarjajo naših čutov, ampak predvsem burijo našo 
domišljijo. Gre za velikost, starost in redkost drevesa.
Ena najizrazitejših lastnosti drevesa je njegova velikost z vsemi lastnostmi, ki 
jih opazimo v našem vsakdanjem življenju: mogočnost, moč, vzvišenost, 
nepremagljivost, življenjsko silo, debelino. O debelini drevesa govorimo goz
darji tudi v zakonu o gozdovih. Zaščitili smo drevesa debeline nad 120 cm. Toda 
moramo se vprašati, kaj pa tista drevesa, ki imajo danes samo 118 ali 117 cm 
premera, in velikani tistih drevesnih vrst, ki take debeline sploh ne dosegajo? 
Kaj bo z njimi? Tudi njim je treba najti mesto v prihodnosti.
Drevesa so simbol starosti in dolgoživosti. Že Plinij je povedal, da je “starost 
nekaterih dreves v nedostopnih gozdovih divjin neizmerna”. Misel, da gre za 
bitja, ki so doživela čas, v katerega sega samo še človeško izročilo, vzbuja 
spoštovanje, ki ga ljudje večkrat kažejo na barbarski način, tako da drevesom 
vrezujejo v lubje svoja imena in “zgodovinsko pomembne izjave”. Dolgoživost 
drevesa ljudje priznavajo tudi z zgodovinskimi drevesi, ki jih sadijo ob rojstvu, 
poroki, ob drugih svečanostih z mislijo, da bi trajalo večno.
Redkost vsake vrste človeka privlači in mu vzbuja zanimanje, radovednost. 
Redkost privlači in vzbuja zanimanje tudi za manj izjemno.
Lepoto drevesa, njegovih lastnosti najprej opazimo v negozdnih okoljih: na 
drevesni meji, na barjih in močvirjih, na robovih vodnih teles, v gajih, na 
pašnikih... Zavedati se moramo, da je spekter dražljajev, ki vzburjajo človeko
va čutila nepretgan. In če se posvetimo opazovanju posameznega drevesa, se 
naš odnos, kot pravi Josip Vidmar, “mora spremeniti v občudovanje čudeža, ki 
ga imamo pred sabo sleherni dan, ne da bi se zavedali njegove neizmernosti”. 
In dalje: “...treba sije z živo domišljijo ogledati samo list na drevesu, njegovo 
oblikovno popolnost in dognanost ali pa samo travno bilko in njeno zagonetno 
členovitost ali gozdiček mahu, kije miniaturna podoba gozda ali samo lišaj na 
kamnu, pa se zavemo vse lepote vesoljnega rastlinstva in življenja sploh”. 
Platon je dejal, da treh stvari, za katere se je v življenju najbolj vredno potru
diti - pravice, resnice in lepote - ni mogoče definirati. Ni se motil, toda to ne 
pomeni, da teh stvari ljudje ne bomo iskali in se trudili, da v naj večji možni 
meri postanejo del našega življenja in ga oplemenitijo.

Damjan Rožič

PRIDOBIVANJE PREMOGA (PETIČ)

TRI RAZLIČNE USMERITVE RAZVOJA 
V KRAJINSKIH ZASNOVAH

A
nalizi stanja in analizi 
razvojnih teženj je pri 
izdelavi krajinskih za
snov sledila faza t.i. 

vrednostnih analiz prostora, na 
osnovi katerih so bile izdelane tri raz
ličice možnega nadaljnjega razvoja. 
Vrednostne analize so bile narejene v 
treh korakih. Najprej smo ugotovili 
privlačnost prostora za posamezne 
razvojne dejavnosti (npr. rudarjenje, 
oblikovanje vod idr.), kar pomeni, da 
smo poiskali tiste površine, ki so zani
mive (privlačne) za posamezne 
dejavnosti. Potem smo ugotovili 
območja večje ali manjše ranljivosti 
(občutljivosti, izpostavljenosti ipd.): s 
pomočjo opredelitve negativnih vpli
vov posameznih dejavnosti na posa
mezne rabe prostora (kmetijstvo, goz
darstvo, poselitev idr.) in posamezne 
sisteme kulturnega in naravnega okol
ja (relief, tla, vode, ekološka pestrost, 
vidno zaznavni pojavi idr.) smo ugo
tovili ranljivost prostora. Na podlagi 
take, dvojne analize prostora, smo 
določili ustreznost prostora: z
nekakšnim prekrivanjem (presečne 
množice) privlačnosti in ranljivosti 
prostora smo določili območja večje ali 
manjše ustreznosti (primernosti) za 
posamezne dejavnosti (pridobivanje 
premoga, odlaganje pepela, turizem in 
rekreacija, kmetijstvo, gozdarstvo, 
poselitev idr.). Na osnovi ustreznosti 
prostora za posamezne dejavnosti smo 
oblikovali skupno ustreznost prosto

ra za razvoj, ki predstavlja izhodišče 
za zasnovo razvoja med in po 
končanem odkopavanju z opredelitvi
jo namenske rabe in organizacije 
dejavnosti, podrobnejšimi usmeritva
mi in načini urejanja. Izdelali smo tri 
variante, ki izražajo različno razmerje 
med razvojnimi in varovalnimi intere
si. Osnovo posameznim variantam je 
seveda predstavljala ustreznost pros
tora za rudarjenje (rudarjenje da ali 
ne sploh ni moglo biti vprašanje) ter 
temu prilagojeno oblikovanje vod in 
razvoj ostalih dejavnosti:

Prevladovanje razvojnih teženj
(varianta 1):
Varianta daje poudarek hitrejši, inten
zivnejši sanaciji poškodovanih površin 
in možnostim koristne izrabe prostora 
za rekreacijo, gozdarstvo, kmetijstvo 
in poselitev. Osnovo predstavlja pred
viden obseg rudarjenja. Poudarjena je 
intenzivna izraba prostora za rekre
acijo (združitev Velenjskega in Druž- 
mirskega jezera), Šoštanjsko jezero se 
sproti zasipuje, zasute površine pa 
namenijo kmetijstvu. Obnovljen gozd 
ima splošnokoristni, rekreacijski 
pomen.
Prevladovanje varovalnih teženj
(varianta 2):
Varianta daje prednost varovanju 
obstoječih kulturnih vrednosti in 
ohranjanju nastalih krajinsko eko
loških kvalitet. Varuje se vila Široko in 
širše območje Šoštanja (izločitev iz

odkopavanja). Ohranjajo se vsa 
predvidena jezera, velik del poško
dovanih gozdnih površin je opredeljen 
kot naravovarstveni-ekološki rezer
vat, namenjen preučevanju posledic 
rudarjenja in naravne obnove ter 
pasivni rekreaciji. Ekstenzivno kme
tijstvo služi vzdrževanju krajine. 
Pepel in produkti odžveplevanja se 
vračajo v jame, pregrada pa se zgradi 
v obsegu, ki preprečuje prelitje. 
Usklajeno razmerje med razvo
jem in varovanjem (varianta 3): 
Usklajuje težnje po ohranjanju 
bogatega, pestrega biotopa s težnjami 
po razvoju ostalih dejavnosti. Znotraj 
rušnega območja prevladuje eksten
zivna izraba, izven njega pa se ohrani 
obstoječa raba. Predvidena je eksten
zivna izraba prostora za kmetijstvo, 
poudarjen splošno koristni pomen 
gozda in ohranjena poselitev v obsto
ječem obsegu. Varujejo se manjša kra- 
jinsko-ekološko zanimiva območja in 
vila Široko. Nasip med jezeri - deponi
ja pepela in produktov odžveplevanja 
se oblikuje v najmanjšem potrebnem 
obsegu, viški materiala pa se vračajo v 
jame. Dolgoročno je možna združitev 
jezer (Velenjsko in Družmirsko). 
Ohranja se Šoštanjsko jezero.

Temu je sledila presoja variant in 
oblikovanje dodatnih usmeritev. Z 
dodatnim ovrednotenjem smo pos
kušali ugotoviti ekonomske, socialne 
in ekološke učinke oz. posledice

predvidenega razvoja po posameznih 
različicah ter tako prispevati k izbiri 
čim boljše rešitve:

* Ekonomska presoja variant je 
podala grobo družbeno-ekonomsko 
primerjavo variant z vidika stroškov 
in koristi sanacije.
* Krajinsko ekološka presoja je 
obravnavala variante glede na predvi
den površinski pokrov in stabilnost 
ekosistemov.
* Socialno demografska presoja pa 
je ocenila variante glede na možnost 
razvoja kmetijstva in vključevanja 
prebivalstva v predviden razvoj.

Končna, celovita presoja vseh 
različic je dala prednost tretji vari
anti, ki usklajuje stroške sanacij in 
dodatnih ureditev z možnostmi ustvar
janja dohodka, po drugi strani pa se 
najbolj približa prvotnemu stanju 
obvodnih površin. S krajinsko eko
loškimi kvalitetami in možnostjo 
urbanega razvoja pa se vključuje v 
širši prostor kot njegova dopolnitev. 
Na osnovi teh presoj in z oblikovanjem 
dodatnih usmeritev, ki so se oblikovale 
oh izdelovanju posameznih presoj, 
smo izdelali predlog zasnove dolgo
ročnega razvoja širšega območja pri- 
dobivalnega prostora rudnika (o tem 
prihodnjič).

Saša PIANO, dipl.ing.kr.arh.
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S a j  p o z n a t e  t is ti r e k :  “ p o  b itk i  so  v s i g e n e r a li ” . 

P r ib liž n o  ta k o  se  d o g a ja , k o  g le d a š  n a jp r e j  

p r a z e n  lis t  p a p ir ja ,  n a p iš e š  n e k a j  s ta v k o v , k i  

so  n e k je  o b ja  v lje n i in  se  t a k o j  n a jd e  k o p ic a  k r it ik o v ,  

k i  b i to  ta k o  a l ’ p a  d r u g a č ’ b o ljš e  n a p is a li.  H ja , res 

j e  la h k o  o c e n je v a ti  d e lo  n e k o g a , sa m  p a  n e n a r e d iš  

n ič  a li  p a  še  k a k š n o  s tv a r  d o d a tn o  b r e m za š. T a k o  

tu d i n a s t a ja jo  č v e k e . Vse p a  so  p r ib liž n o  p o  e n a k e m  

s c e n a r iju :  N e k d o  j e  s liš a l, d a  j e  n e k d o  p o v e d a l,  d a  

m en d a  p o z n a  n e k o g a , k i  j e  b il z r a v e n , k o  se  j e  b o jd a  

n e k a j  s k o r a j  z g o d ilo . V e lik o k r a t  p a  se  z r a v e n  z v r n e  

k a k š e n  k o z a r č e k  r a jn e g a  a li  p a  k o fe t e k ,  d a  z a p o ln i

ta  v m e s n e  p a v z e  m ed  p o s a m e z n im i s itu a c ija m i.  

G r a d iv a  z a  č v e k a n je  p a  n ik o li  n e z m a n jk a . T ež ja  

k o t  j e  s i t u a c ija ,  v e č  j e  s n o v i, iz  k a t e r e  se  za m e s i  

osnova. To to r e j  p o m e n i, d a  se  z a  č v e k a n je  v e d n o  

d o g a ja  m a r s ik a j  z a n im iv e g a , s e v e d a  p a  n e bo n ih č e  

p r iz n a l ,  d a  so  te  n a p is a n e  č v e k e  z a s lu ž n e , d a  se  j e  

k a k š n a  z a d e v a  p o te m  z a r a d i  teg a  p is a n ja  p o s p e š e n o  

u r e d ila . R e s  p a  j e ,  d a  te le  p is a r i je  n iso  k r iv e ,  d a  j e  

o b č in s k i p r o r a č u n  z a  le to š n je  le to  s p r e je t  ž e  v p e te m  

m e s e cu  le ta . D r ž a v a  m e n d a  še  n e  v e  to č n o , k d a j  g a  

b o s k u p ’ s p r a v T a . V s a k  n o v i m in iste r  p a  se  h v a li ,  k a j  

b o v se  b o ljš e . P o č a s i  se  j im  iz te k a  sto  z a č e tn ih  d n i,  

p o te m  p a  se  b o d o  z a č e le  te ž a v e  z  o p o z ic ijo ,  k i  p a  ni 

e n o tn a , ta k o  k o t tu d i n a ša  o b č in s k a  n e. M o g o č e  p a  

b om o k d a j  d o ž iv e li  d a n , k o  b om o iz v e d e li,  k a k o  so  

g la s o v a li  o b č in s k i s v e tn ik i  k a k š n e  s t r a n k e  o d o lo č e n i  

z a d e v i  a li  k a k o  so  se  o d lo č a li  č la n i  k a k š n e  k o m is ije .  

M a r s ik o g a  bo v e r je tn o  p r e s e n e tilo , d a  se  v č a sih

g la s u je  d r u g a č e , k o t  k a k š n i  s t r a n k a r s k i  v e l ja k i  

r a z la g a jo  š ir o k im  m n o ž ic a m  a l i  p o s a m e z n ik o m .  

P o s e b e j j e  to  z a n im iv o  p r i  tistih  s tv a r e h , k i  n as  

n a jb o lj  ž u lijo :  c e s t a h , n o v o g r a d n ja h , k m e t ijs tv u  p a  

p r i  o tr o š k e m  v a r s tv u  in  v e r je tn o  še  k je .  B o l j  k o t  

č v e k a m o , b o lj  r a z m iš lja n io  tu d i o tem , k a te r i  s v e tn i

k i  b o d o  v  sv e tu  o b č in e  Š o š ta n j z d r ž a li  c e lo te n  m a n 

d a t.  M e n ja v a jo  se  k o t  p o  te k o č e m  tr a k u . Č u d n a  

s tv a r  j e  ta le  lo k a ln a  s a m o u p r a v a , k o t  j o  ta k o  

z v e n e č e  im e n u je m o . V e r je tn o  m a r sik o g a  z a n im a , č e  

j e  to  m e n ja v a n je  d o b r o  z a  d e lo v a n je  s v e ta . J a , če  

s v e t  la h k o  p r im e r ja m o  z  n a šim i p o d je t j i ,  p o te m  

n e k a j  d r ž i ; n o b e n a  f ir m a  n i d o b r o  p o s lo v a la , č e  j e  

k a r  n a p r e j  m e n ja v a la  v o d iln e  l ju d i.  P a  tu d i n a  

U sta v n e m  s o d iš č u  n a s ž e  k a r  d o b r o  p o z n a jo ,  s a j  iz  

Š o š ta n ja  z e lo  a k t iv n o  p iš e m o  v p r a š a n ja , o k a te r ih  

o d lo č a jo  u s ta v n i s o d n ik i. T i v e r je tn o  n a še  p r o b le m e  

r e š u je jo  z a  m a lo ju ž in o  ob  p r o b le m ih  z a k o n a  o d e n a 

c io n a liz a c i j i ,  z d a j  p a  s p lo h , k o  p o s t a ja  ta k o  str a šn o  

v r o č e  o k r o g  E v r o p s k e  u n i je ,  k i  b o  m e n d a  še  

S lo v e n ijo  r a z d e li la  n a  p o l .  E n i bi b ili v  E U , d r u g i p a  

n a  B a lk a n u . H m , res sm o  č u d n i S lo v e n c i, p a  tu d i m i, 

š o š ta n js k i  o b č a n i. M o g o č e  j e  z d a j  z a  to  k r iv o  tu d i  

v r em e, k i  j e  m en d a  n e k a te r im  p r e v e č  r a z g r e lo  g la  ve. 

T reb a  j i h  bo o h la d it . L e p o  b o , č e  bo to  k m a lu  m o žn o  

v  š o š ta n js k e m  b a z e n u .

P a  le p  p o z d r a v !

P e T u r

GLOBINSKO ČIŠČENJE II.
G. frEnd, Vi pišete, da g. svetnik Rajko Zaleznik ni našel v zapisniku zapisano zastavljeno vprašanje glede skla
diščenja igralnih avtomatov g. Marjana Vrtačnika. Na videokaseti je jasno vidno, kako smo sprejemali zapisnik seje 
sveta, kako visoko je dvignil g. Zaleznik svojo roko in se tudi strinjal s takšnim zapisnikom. Danes oporekate tej 
odločitvi. Priporočam Vam, da se vsedete na seji sveta poleg g. Zaleznika in mu sproti dajete nasvete, kdaj naj dvigne 
roko. Pišete tudi, da je ga. Milojka Plamberger omogočila g. Marjanu Vrtačniku-Ciglerju zaenkrat brezplačno skla
diščenje aparatov v sejni sobo krajevne službe. To je čisto natolcevanje in laž. Imenujete tudi s polnim imenom, vi pa 
se skrivate za prijateljem (frEnd).

NAVLAKA II.
Čiščenje SDS članov - ne stranke ampak članov.
Ker sem našel mojo listo v časopisu iz leta 94 sem se odločil, da javno skozi ta časopis čestitam in se zahvalim g. Francu 
Rogelšku in Rajku Zalezniku iz stranke SDS, ker sta dobro in čvrsto nalepila moje plakate. Lepila sta jih v Šoštanju, 
Ravnah, Gaberkah, Topolšici in tudi po svojem županu, seveda za kračo pri gostilni Grudnik. Prosim, da očistita 
svojo navlako.

M arjan V rtačnik-Cigler

KRESOVANJE
In je minil prvi maj!
Saj ne, da hočem komu škoditi, ampak...
Pričakovanje in predpraznično vzdušje, vse se strne v ta 
večer. Večer pred prvim majem. In mi patrioti smo seve
da drveli na vsak hrib, kjer se je prikazal plamen. 
Pardon! Ne na vsak hrib, ker vsak hrib ni dostopen 
delavskemu razredu. Nekateri hribi in domačije ne poz
najo te poante. Saj je res že preživela, pa naj bi vseeno 
ostala. Ostala hi naj za vsakega in za vsak žep, za vsako 
plačo in vsakega prijaznega človeka. Tako razočarana,

kot sem bila, ko sva z možem prišla k Vržišniku na Lom, 
že dolgo nisem bila. Pri vstopnini 4100 SIT, ki so jo zahte
vali, sem pričakovala, da mi bodo položili rdeč tepih 
(oprostite, pišem po domače, kakor je bilo). Povedali so 
še, da je letos drugače. Da vidimo, si pravim in se kljub 
prepiru prerinem v notranjost. Mož je namreč iz princi
pa ostal zunaj. Ja, res je bilo drugače. Bilo je prazno.
In ko sva spregovorila par prijaznih besed z Brendijem, 
za katerega mi je žal, da je sploh igral, spila čaj za 300 
SIT (verjetno je bil pripeljan naravnost iz Kitajske), sva 
se z možem lepo obrnila in odšla.
Pa še zdaleč nisva bila edina.

M iK o

C V E T L I C A  S Č E B E L I C O NAROD -  ZAVEST -  VZGOJA

&

e kar nekaj časa je, odkar me je pot vodila 
mimo Kajuhove šole. Nemalo sem bila 
začudena, ko meje ustavil prikupen fantič, 
star od 7 do 8 let. Zelo olikano me je 

poprosil, če bi mu bila pripravljena poiskati oziroma 
pokazati cvetlico z čebulico. Bil je namreč v veliki zagati. 
Učiteljica (ne vem, katerega razreda) jim je dala takšno 
domačo nalogo. Kdo ve, zakaj tega ni storil doma. 
Povsem sodeč je moral biti doma nekje iz bloka, saj revež 
resnično ni poznal dosti cvetlic. V bližini so bile urejene 
šolske gredice s tulipani. Ob pogovoru je takoj razumel, 
da imajo tudi te vrste rož čebulice. Vendar je tudi 
razumel, da se jih ne trga, še manj pa izpuli'. Pa sva 
iskala dalje. Slučajno sem zagledala ob robu košatega

grma dve mali, oziroma že dolgo necvetoči narcisi. 
Sporazumala sva se, da te bi pa menda lahko, saj vendar 
mora imeti domačo nalogo. Trudil se je, da bi prišel do 
celotne rastline, vendar ni imel pri sebi ničesar, razen 
svojih rok. Meni se je mudilo dalje. Ob kasnejšem 
vračanju mimo omenjenega kraja, pa sem samo iz 
radovednosti pogledala za že prej omenjen grm. Tistih 
malih narcis ni bilo več. Torej se je fantič potrudil ter 
opravil svoje malce zamujeno delo.
Resnično sem bila vesela zanj, saj vsi vemo, kako se 
počutiš, če ti je bilo naloženo neko delo ah domača nalo
ga, pa je iz ne vem kakšnih razlogov nisi uspel narediti.

R . Ž .

PROM ETNI (NE)RED
Lepo je opazovati brezskrbnost in igrivost otrok, naj si bo na igriščih, pred šolo ali kjerkoli drugje. Ko pa zaide
jo na cesto, se pogosto navidezna brezskrbnost konča. Vsaj za starše. Koliko nevarnosti preži na otroško igrivost. 
Kljub nenehnim opozorilom po časopisih in radiu ter v šolah je prometna vzgoja včasih čisto premalo. Za varnost 
v prometu se naj bi poskbelo tudi s prometno ureditvijo. Preozke ceste, nepregledna križišča, pomanjkanje 
pločnikov in kolesarskih stez. Vse to dodatno ogroža varnost naših otrok. Prav takšno prometno (ne)ureditev 
najdemo na cesti iz Lokovice proti rudniku. Ob prometu, ki se na tej cesti drastično povečuje, za otroke in ostale 
pešce nekaj ur na dan enostavno ni prostora. Raznim uslužbencem rudnika in tudi drugih podjetij se po končani 
službi seveda mudi domov. Tako na
gneteni povzročajo ob konicah pravi 
prometni “tornado”. Na žalost je na 
križišču magistrale tudi avtobusna 
postaja, od katere morajo šolarji po 
cesti do doma. Najlaže je otrokom, ki 
jo proti domu mahnejo kar čez 
travnike. Teže pa je tistim, ki morajo 
prepešačiti skoraj polovico ceste, da 
dosežejo svoj cilj, varen dom. Ne bi 
pisal o vozniški neučakanosti in nedis
ciplini, ki se je ne da vedno nadzirati 
ali omejevati. Prej bi bilo smiselno, da 
se podobne stvari pričnejo reševati z 
namenskim prostorom na cestišču, 
rezerviranim samo za pešce. Smo dokaj mala občina. Zato moramo te stvati toliko bolj preudarno in pravočasno 
urediti. In to še prej, predno katerokoli od naših cest preimenujemo v cesto smrti.

P eR a

aslov ni izvit iz trte. Izvira iz 
doživetja, iz dejstva. Ta doživljaj 
sega v pravkar minule prvomajske 

praznike.
1. maj je praznik, celo mednarodni 
praznik dela. Vsakdo ga pojmuje po 
svoje. Svojemu pojmovanju in pomenu 
primerno ga praznuje po lastni izbiri. 
PRAZNIK!?
To ni samo dan, ko so nekateri prosti 
svojih delovnih obveznosti. Tudi ni le 
dan, ko so šolarji prosti pouka. Je dan, 
ko praznujemo z vsemi častmi spomin na 
delavsko stavko daljnjega leta v 
Ameriki. Pri nas je ta dan DRŽAVNI 
PRAZNIK. V znak praznovanja in 
spoštovanja smo izobesili državne za
stave. Simbol, ki pomeni najvišji ideal 
državnosti in vsega, kar je povezano z 
obujajočim spominom. Pomeni najvišjo 
obliko in stopnjo spoštovanja in polno 
zavest do izkazanega spoštovanja.
.Ali so imeli približno zavest in občutek 
spoštovanja mladeniči v Šoštanju? Med

prvomajskimi prazniki so snemali zas
tave z drogov. Nadaljnje početje pa je 
bilo podobno absolutnemu vandalizmu. 
Podivjanosti in obsedenosti brez 
primere. S snetimi državnimi zastavami, 
ki bi naj pomenila vsakemu SVETINJO, 
so brisali cestni prah in na koncu še 
hodili po njih. Po končanih doseženih 
duških, so jih zavržene pustili ponižane 
in umazane na prašni cesti. Ti mladci 
niso imeli nobenega spoštovanja, nobene 
zavesti in zelo malo poznavanja o vsem, 
kar je vezano na praznovanje ali 
državnost. Žalostno je bilo gledati te 
šoloobvezne (še) otroke. Pomeni to nji
hovo početje totalno pomanjkanje 
osnovnega znanja o praznikih in prazno
vanju? Verjetno! Po vsem prepričanju 
ne bi počeli vsega tega. Oh, kako bi bilo 
lepo, ko bi jih v šolah pedagoški delavci 
tik pred prazniki informirali in jim 
obrazložili pomen posameznega 
pričakajočega praznika. Ob tem bi jih 
lahko podučili o osnovah državnosti,

njenih simbolih in jim na takšen način 
prebujali narodno zavest. Zagotovo bi 
jih z zanimanjem poslušali. S časom pa 
bi tudi tem mladeničem ostalo nekaj 
malega v spominu. Verjetno se ne bi več 
podajali v pustošenje, uničevanje in 
onečaščevanje častnih znamenj naše 
mlade države Republike Slovenije. 
Zaskrbljena in brez besed sva z znancem 
pobrala pohojene in umazane zastave. 
Znanec jih je odnesel domov. Doma jih 
je žena oprala in zlikala. Lepo oprane 
jih je pozneje predal na ustrezno mesto. 
SLOVENCI, kam bomo prišli s takim in 
podobnim obnašanjem? Današnji 
prispevek naj bo za premislek in oceno 
vsakemu posamezniku. Pričakujem in 
prepričan sem, da se bomo v prihodnje 
le zbrali in skupaj pričeli spoštovati vse, 
kar je skupnega s prazniki, praznova
njem in narodno zavestjo.

G. Cverlin

Po n a r o č ilu
Predsedniku sveta občine Šoštanj se je v zadnjem Listu zapisa
lo, da je nekdo zmedel še tiste svetnike, ki jim ni bilo naročeno, 
da glasujejo proti predlogu. S tem razkriva pritiske, lobiranja 
in vse, kar spada k temu. Nadalje je predsednik zapisal, da je 
primer obnašanja svetnikov dokaj žalosten, saj je jasno, da 
osebna čustva in zakoni ne gredo skupaj. S tako zapisanim 
stavkom je sam sebe naivno razkril - kako pa je sploh vedel, 
kako je bilo naročeno glasovanje svetnikom? Najbrž tako, da 
je bil on sam udeležen pri sceniranju glasovanja. Na koncu 
zapisa pa se obnaša pristransko in pove, da je bil namen

Slovo sv e tn ik a
Ob koncu mandata svetništva v Občini Šoštanj je ex 

svetnik Peter Radoja dal izjavo: “P r v a  lig a . S e d a j ,  ko  

se  m i ne bo  v e č  tr e b a  u k v a r ja t i  s to lm a č e n ji  ra zn ih  

c ig lo re zo v , k i  so  v  ra n g u  o tr o č a r i j  iz  v r tc e v , se  bom  

s p e t  p o s v e t i l  n a r a v i .  ”

nekega svetnika z nastopom izjalovljen. Skratka, vse to nas 
navaja na zaključek, da predsednik Anton Skornšek (SKD) ni 
več naklonjen vsem svetnikom enako, kar še izkorišča skozi 
poročanje za proračunski denar s sej sveta v Listu občine 
Šoštanj. Namreč, Listje sofinanciran iz proračuna oziroma iz 
žepa davkoplačevalcev. Je morda tako obnašanje predsednika 
prvi znak njegovih resnejših težav?

Jr E nd



S E D E M D E S E T A
Z n a slo v o m  d a n a š n je g a  te k s ta  sem  ž e le l  o z n a č it i  o b d o b je ,  k i  j e  v  

d e s e t le t ju ,  k o  sem  še  o b is k o v a l o s n o v n o  š o lo , p o  m o je m  m n e n ju  p o m e m 

b n o  v p liv a lo  n a  K U L T U R O , s tem  p a  tu d i n a  A R H I T E K T U R O . P r e d v s e m  

g r e  za  č a s  o s v o b a ja n ja  č lo v e k o v e g a  d u h u , k i  j e  r o d il “ o tr o k e  c v e t ja ” , 

m ir o v n išk a  g ib a n ja  ( p e a c e  b r o th e r ) , a n a r h o lib e r a liz e m  in  š tu d e n ts k e  

d e m o n s tr a c ije ,  r o c k  g la s b o , d r o g o , sv o b o d n o  lju b e z e n  (m a k e  lo v e ) ,  

k o n č a n je  v ie tn a m s k e  v o jn e  (n o t  w a r ), d o lg e  la s e , tk a n in e  s c v e tje m ,  

j e a n s ,  itd . To b u r n o  o b d o b je  se  to r e j  m o r a  n a  s v o j n a č in  o d r a ž a ti  tu d i v  

n a š i b o lj  a r h it e k tu r n i  z g o d b i.

Ne more biti zgolj slučaj, da se je v sedemdesetih zgodila tudi menjava ge
neracije arhitektov. Od PLEČNIKA in VURNIKA je vodilni vpliv na ljub
ljanski arhitekturni šoli prevzel E.
RAVNIKAR (oče tudi arhitekta E.
Ravnikarja, znanega kot pisca knjige 
o UDBOMAFIJI). S svojim vplivom je 
vzgojil generacijo arhitektov, ki so s 
svobodo sedemdesetih zavračali 
racionalno in tradicionalno ter iskali 
svoj, neke vrste SLOVENSKI STIL, 
ki naj hi pretrgal tradicionalne vezi in 
z ekspresionističnim ustvarjanjem 
poiskal novo originalno pot. Slo je 
torej za rušenje obstoječih vrednot in 
pravil oz. zanikanje tako imenovanih 
“VEČNIH PRINCIPOV LEPEGA”.
Naša nekdanja država je to T ip ičn a  stavb a  sed em d esetih  na  

anarhistično energijo spretno ujela in K a ju h o v i j e  lesen za k lju č ek  dobila  

ljudi “osvobodila” (set me free) z ka sn eje. 

uvedbo SAMOUPRAVLJANJA (sprememba ustave SFRJ leta 1974).

K a k o  se  to r e j  p r e p o z n a  s ta v b o , z g r a je n o  v  s e d e m d e s e t ih ?  N a jb o lj  o č ite n  

z n a k  j e  p o s t a v it e v  s ta v b e  v  p r o s to r . S ta v b e , k i  s t o j i jo ,  k a k o r  b i p a d le  z  

n e b a , n a m  p r ič a jo  o o d s o tn o s t i  o s n o v n ih  u r b a n is t ič n ih  p r a v i l .  S ta v b e  se  

n e  v k la p l ja jo  v  o k o lje  in  o b s to je č im  sta v b a m  n e p r iz n a v a jo  o b s to ja , ta k o  

d a  se  v č a s ih  z d i,  d a  se  j e  s ta v b a  iz g u b ila  iz  n e k e  d r u g e  z g o d b e . A m o r fn e  

f a s a d e  n a d a lju je jo  z m e d e n o  p r ip o v e d  o  iz g u b lje n ih  a r h it e k tu r n ih  č le n ih ,  

s a j  n i v e č  m o žn o  r a z lik o v a t i  o k n a  o d  s te n e , p r i t l ič ja  o d  n a d s tr o p ja , v e n c a  

o d  s tr e h e  a li  v h o d a  o d  b a lk o n a . I n d u s tr ijs k o  p o n a v l ja n je  m o n ta ž n ih  

g r a d b e n ih  e le m e n to v  z a b r iš e  o b č u te k  z a č e t k a  in  k o n c a  te r  d a je  v t is , d a  

s ta v b a  še  n i k o n č a n a . A r h it e k t u r a  to r e j  s p r e g o v o r i z  n o v im  je z ik o m , k i  g a  

n e  p r e p o z n a m o  in  z a t o  n e  r a zu m e m o .

O k o r n i  p o s k u s  k a k o  z a k l ju č i t i  s tr e h o  n a  s ta v b i ob  L e v s t ik o v i.

Priznati pa je treba, da je samoupravni sistem (bivši SIS-i) in industrijski 
odnos do gradnje (z odsotnostjo kulture) takrat pomagal zgraditi za 
današnje razmere ogromno število stanovanj. Takšne potrebe je nareko
vala na delovni sili temelječa industrijska proizvodnja in plansko dogo
vorna ekonomija. S številnimi skladovnicami stanovanj, ki kar kipijo na 
vse strani, je to obdobje pustilo močne sledi. Seveda v Velenju veliko bolj 
drastično kot v Šoštanju.

S tr e z n it e v  j e  p r in e s la  š e le  e k o lo š k o -e n e r g e ts k a  k r iz a  v o s e m d e s e tih , k i  se  

j e  v  S lo v e n iji  s t o p n je v a la  vse d o  n a s ta n k a  n o v e  d r ž a v e . G e n e r a c i ja  

a r h ite k to v , k i j e  v s e d e m d e s e t ih  ta k o  m o č n o  p o s e g la  v p r o s to r , v g la v n e m  

še  v e d n o  d e lu je ,  le  d a  n jih o v e  s ta v b e  d a n e s  s p o m in ja jo  n a  o b u p n o  is k a n 

j e  k la s ič n e g a  a r h it e k tu r n e g a  j e z i k a  o z ir o m a  le p o to , k i  so  j o  n e k o č , n e k je  

v  s e d e m d e s e t ih , z a  v e d n o  iz g u b ili.

E d i  V U Č IN A

n a š i  b i s e r i
S v e t l o

b besedi svetloba 
verjetno vsi najprej 
pomislimo na sončni 
vzhod. Potrpežlji- 
vejši vemo, da je 

poprej še zora - tisto lepo počasno 
obarvanje neba, najprej plavkasto 
pa oranžasto, rumeno in naposled 
SONCE - svetloba. Življenje.
Malo manj poetično, ampak 
približno s takim veseljem sem 
doživel trenutek, ko sem se peljal iz 
Šoštanja proti Penku in nenadoma 
spoznal, da tiste stare odurne bajte 
ni več. Pogled mi je kar zaplaval 
proti hribom v daljavi; še zapeljal 
sem skoraj kar naravnost.
Tisti uvod o zori - da svetloba bo - 
sem začel čutiti že ob izgradnji mostu 
na vhodu v Šoštanj. Vkljub projekt
nim pomanjkljivostim mi je pomend 
zoro v urejanju Šoštanja pod novo 
komando. Jaz, prepričan nasprotnik 
malih občin (kakor seveda tudi dro
bitve gospodarstva na čim manjše 
enote), sem takrat dejal sam sebi: no, 
saj, mogoče pa res ni čisto slabo, če

smo samosvoji.
Ko je pa šla tista bajta proč, je to bila 
svetloba. Šoštanj se je s tem znebil 
grde račke, pogled proti zapadu je pa 
tak, da bi stal in gledal. Pravi biser 
(železovje bomo že še počistili, za 
kakšno fasadico pa bo TUS še tudi 
izbrskal).
Hodim po Šoštanju tudi ponoči. V 
času, ko je trda tema. Lep je. Tihota 
ulic in razsvetljava cestnih svetilk. S 
pločnika čisto prijetno.
Pa ste kdaj pomislili, kaj pomenijo 
nočne osvetlitve z občutljivega zaseb
nega dojemanja okolja? Ste kdaj 
pogledali na nočni Šoštanj s hriba v 
okolici? Potem vas je gotovo zbodlo v 
oko, da nekatere svetlobne pike 
preveč pikajo.
Preskočimo na trditev, da je osvetlje
vanje tudi neka strokovnost. Dejal bi 
celo, da je tehnična veda v urejanju 
okolja. Četudi bi hote zanemaril 
vprašanje racionalne porabe energije 
(luč, ki po nepotrebnem sveti v nebo, 
ne opravi dela na prostoru, ki mu je 
svetloba namenjena), ostane vpra

šanje onesnaževanja.
Menim, da je s svetlobo tako kot s 
hrupom, z dimom, s prahom in 
podobnimi stvarmi - če je je preveč, 
pomeni motnjo za normalno urejeno 
in prijetno življenje. Pomeni ones
naževanje. Morda sem prvi, ki je 
spregovoril o svetlobnem onesna
ževanju. Pojdite ponoči na Pusti 
grad pa boste vedeli, o čem govorim. 
Našteli boste najmanj štiriindvajset 
premočnih luči (sploh ne bom sprožil 
tistega problema, ko sosed sosedu» 
premočno - recimo nasilno - sveti na 
dvorišče ah v spalnico).
Problem je morda za koga neznaten. 
Zaspanci ga sploh ne poznajo. Imam 
smolo, da sem bil včasih malo zvez
dogleda in še danes rad pogledam v 
nočno nebo. In takrat pravzaprav 
najbolj pomislim na to, zakaj hudiča 
Gorenje ne spravi te svetlobe na 
dvorišče, proti tatovom, ampak jo po 
nepotrebnem pošilja v nebo in v moj 
daljnogled (naj mi gorenjčani 
oprostijo, gre zgolj za primer od onih 
štiriindvajset ali več - stvar ocene).

Pa res ne gre za zelo pomembno 
zadevo. Jaz se zapeljem v Zavodnje 
in postavim stojalo pa je.
Prišla mi je na misel še ena svetloba. 
Svetloba Evrope. Sesuli smo (ne 
najboljši) socializem, zaradi blišča 
(svetlobe) zapada, zdaj se pa neka
teri treznijo in začenjajo razmišljati 
o tem, kaj je prava svetloba. Nikoli 
se nisem ukvarjal s politiko, zdaj pa 
si ne morem kaj, da ne hi čestital dr. 
Korunu, da ima jajca od LDS zahte
vati čiste račune (in to vkljub Janševi 
memento mori konferenci pobudi 
imenovani, Podobnikovi rdeči luči in 
Kučanovem prijaznem priporočilu). 
Res je zadnji trenutek, je pa še. Ko 
bi le kdo hotel vprašati še kaj več. 
Nerodno ime si je izbral za svoje 
civilno gibanje; tako blizu 
Jezuščkovega je, da takoj pomislim 
na jagnje - razen, seveda, če hi tudi 
drugi Slovenci imeli dovolj jajc. 
Zgodovinsko gledano so jih nekateri 
vendarle imeli. Torej v narodu so.

M u n g o
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Na osnovni šoli Bibe Roecka smo v okviru gibanja “Mladi razisko
valci za razvoj Šaleške doline” izdelali raziskovalno nalogo z 
naslovom Zelje in pričakovanja starejših ljudi v KS Šoštanj. Pri 
nalogi je sodelovalo 13 učencev 8. a in 8. b razreda. Na javni pred
stavitvi vseh raziskovalnih nalog pa so nas zastopale Andreja Jazbec, 
Aleksandra Zajc in Natahja Hudournik. Na kratko so predstavile 
bistvo in rezultate našega dela.
Naloga je temeljila na intervjuju s 30 starostniki nad 70 let v 
Šoštanju. Pri tem delu smo se veliko naučili, dobih zanimive rezul
tate in začeli nekoliko drugače gledati na obdobje starosti. Ugotovili 
smo, da so pričakovanja, smisel in želje starejših ljudi odvisni od 
številnih dejavnikov in zelo raznoliki. Za njihovo počutje je zelo 
pomembno življenje v družinski skupnosti. Med krajani, starejšimi 
od 70 let, in nami (učenci) je velika generacijska razlika. Dobro bi 
bilo, da bi mladi in naši starši že zdaj začeli posvečati večjo 
pozornost obdobju staranja ter razmišljati o tem, kako bomo takrat 
živeli, da bo naše bivanje polno in smiselno. Prišli smo tudi do spo
znanja, da si starostniki želijo predvsem zdravja, so aktivni, od 
mladih pa pričakujejo predvsem spoštovanje.
Zahvaljujemo se vsem, ki so nam pri raziskovalni nalogi pomagali, 
predvsem pa našim starostnikom, ki so nas prijazno sprejeli in si 
vzeli čas za prijeten pogovor z nami.
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TABOR MLADIH PLANINCEV V KOPRIVNI
Mladinski odsek Planinskega društva Šoštanj bo letos prvič po relativno 
dolgem premoru organiziral Tabor mladih planincev v prelepi koroški doli
ni Koprivna, ki se nahaja ob vznožju Raduhe, Olševe in Pece. Ob osnovni 
šoli v Koprivni bo postavljen tabor celo poletje, za naše društvo in za 
Planinsko društvo Gornja Radgona pa je rezerviran termin od 13. do 20. 
julija 1997. Vodstvo tabora bodo sestavljali mentorji planinskih skupin iz 
šoštanjskih osnovnih šol ter izkušeni vodniki našega društva, ki bodo 
poskrbeli za resnično kvaliteten program, saj ho eden član vodstva skrbel 
za največ pet otrok.
Tabor je namenjen osnovnošolcem od 5. do 8. razreda, cena sedemdnevne
ga taborenja znaša okoli 11 000 sit. Zainteresirane prosimo da pohitite s 
prijavami, saj je prostih le še nekaj mest (največ 10). Prijave sprejemajo:
- osnova šola KDK Franc Petek tej.: (063) 853 - 547,
- osnovna šola Biha Roeck Danica Švare ali Vida Rehar,
- ter načelnik MO PD Šoštanj: Matej Kortnik, Lokovica 55, 3325 Šoštanj. 
Pisne prijave oddajte najkasneje do 10. junija 1997.

MO PD Šoštanj
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